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ҚАТАРМЕН
СЕНІМДІ СЕРІКТЕСТІК 

ЮНЕСКО-мен 
ҚАРЫМ-ҚАТЫНАС АРТА БЕРЕДІ

Мемлекет басшысы атар �мірі шейх 
Тәмим бен Хамад �л Тәни баста�ан деле-
гациямен кездесті.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев шейх Тәмим 
бен Хамад �л Тәниге ілтипат білдіре отырып, 
Астана халықаралық форумына Қатар үкіметі мен 
бизнес %кілдерін бастап келгені үшін алғыс айтты.

Мемлекет басшысы Қатар Қазақстанның Таяу 
Шығыстағы маңызды әрі сенімді серіктесі екенін 
атап %тіп, бүгінгі келісс%здер екі ел арасындағы ын-
тымақтасты одан әрі дамытуға тың серпін беретініне 
сенім білдірді.

– Таяу арада екі ел арасындағы дипломатиялық 
қарым-қатынастың орнағанына 30 жыл толады. Бұл 
– ерекше мерейлі белес. Осы кезеңде біз тиімді 
мемлекетаралық ынтымақтастыққа қол жеткіздік. 
Сындарлы саяси диалог құрдық. Былтыр Сіз елі-
мізге мемлекеттік сапармен келдіңіз. Сондай-ақ 
жуырда Қазақстан Премьер-Министрі Қатарға 
сапармен барып келді. Бұл – дәстүрлі достық пен 
берік әріптестіктің айқын дәлелі. Сіз мемлекеттері-
міздің арасындағы ықпалдастықты тереңдетуге зор 
үлес қосып келесіз. Мен мұны жоғары бағалаймын. 
Қазақ-қатар байланыстарын нығайту үшін Сізбен 
бірлесе әрекет етуге әрдайым дайынмын. Қатар 
инвесторларына барынша қолдау к%рсетіп, қолайлы 
жағдай жасаймыз, – деді Мемлекет басшысы.

Мемлекет басшысының айтуынша, Қазақстан 
Қатарға жалпы құны 250 миллион доллар болатын 

60-қа жуық %нім түрінің экспортын арттыруға 
дайын. Сондай-ақ іскерлік байланыстарды нығайту 
үшін екі ел арасында тікелей әуе қатынастарын ашу 
маңызды.

:з кезегінде Қатар �мірі шейх Тәмим бен Хамад 
�л Тәни құрмет к%рсеткені үшін Президент Қасым-
Жомарт Тоқаевқа ризашылығын білдірді.

– Астана халықаралық форумына шақыруы-
ңызды қабыл алып, Қазақстанға келіп отырмын. 
Бұл – мен үшін зор құрмет. Былтыр қазан айында 
Қазақстанда кездескеннен кейін тағы да жүздесіп 
отырғаныма қуаныштымын. Бұл – былтырғы 
келіс с%здер барысында бауырлас Қазақстанмен 
арадағы қол жеткізілген уағдаластықтардың жүзеге 
асы рылуын пысықтауға тағы бір мүмкіндік. 
Менімен бірге Қатардың іскер топтарынан құ-
ралған үлкен де ле гация келді. Бұл екі елдің ара-
сындағы ынтымақ тастықтың табысты болуына 
жол ашады деп ой лаймын. Түрлі саладағы екіжақты 
қарым-қатынас қарқынды дамып келеді.  Біз басқа 
да бағыттардағы ынтымақтастықтың ауқымын 
кеңейтуге ниеттіміз, – деді шейх Тәмим бен Хамад 
�л Тәни.

Кездесу барысында тараптар еліміздің Қатар 
инвесторларымен мұнай-газ, тау-кен және метал-
лур гия, ауыл шаруашылығы, медицина, қаржы 
салаларындағы бірлескен жобаларды жүзеге асыру 
перспективаларын талқылады.  Сондай-ақ халық-
аралық ұйымдар аясындағы %зара тиімді ынтымақ-
тастық мәселелерін қарастырды.

Мемлекет басшысы аза�стан�а ресми 
сапармен келген ЮНЕСКО-ны' Бас дирек-
торы Одрэ Азулені �абылдады.

Кездесу басында Одрэ Азуле Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа «Бурабай» және «Марқак%л» қорықтары 
биосфералық резерваттардың жаһандық желісіне, 
сондай-ақ «Ортеке» музыкалық-қуыршақ %нері 
ЮНЕСКО-ның материалдық емес мәдени мұралар 
тізіміне енгенін растайтын сертификаттарды та-
быстады.

Сонымен қатар Қазақстан мен ЮНЕСКО 
арасындағы мәдени және тарихи мұраларды сақтау, 
білім және ғылым саласындағы халықаралық 
байланыстарды кеңейту ісіндегі ынтымақтастықтың 
%зекті мәселелері талқыланды.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Одрэ Азулеге 
ілтипат білдіре отырып, оның ЮНЕСКО Бас 
директоры ретіндегі к%шбасшылығын жоғары 
бағалайтынын, сондай-ақ ұйымды одан әрі ны-
ғайтуға бағытталған қызметіне қолдау к%рсететінін 
атап %тті.

Президент Бас директорға Қожа Ахмет Ясауи 
кесенесіне барғаны үшін алғысын айтты. Сондай-ақ 
оның Түркістанға сапарын азаматтарымыз жылы 
қабылдағанын жеткізді.

– Сіздің сапарыңыз Қазақстан мен ЮНЕСКО 
арасындағы %зара тиімді ынтымақтастықты одан 
әрі дамыту үшін аса маңызды. ЮНЕСКО біз үшін 

ерекше ұйым әрі басымдыққа ие. Біз осы %зара 
қарым-қатынасты одан әрі дамыту үшін бар күш-
жігерімізді жұмсаймыз, – деді Президент.

Мемлекет басшысы климат, биоалуантүрлілік 
және су ресурстары салаларындағы бірлескен 
жобаларды іске асыруға Қазақстанның ниетті 
екенін жеткізді. 

Жақын арада :ңірлік к%псалалы кеңсе болып 
қайта құрылатын Алматы қаласындағы ЮНЕСКО 
бюросының қызметі – Қазақстанның осы ұйыммен 
табысты байланысының жарқын мысалы.

:з кезегінде Одрэ Азуле қазақ жерінде 
қонақжайлық к%рсеткені үшін Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа алғыс айтты. Сондай-ақ ол ЮНЕСКО-
ның бүкіләлемдік мәдени мұралары тізіміне енген 
Түркістан қаласындағы Қожа Ахмет Ясауи ке-
сенесіне барған кезде алған әсерін б%лісті.

ЮНЕСКО-ның Бас директоры Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың басшылығымен жүзеге 
асырылып жатқан ауқымды реформаларға, соның 
ішінде азаматтық қоғамды нығайтуға, білім және 
мәдениет саласын дамытуға қатысты бастамаларына 
жоғары баға берді.

– Менің Қазақстанға жасаған сапарым 
Сіздің еліңіздегі маңызды стратегиялық кезеңмен 
тұспа-тұс келді. Сіз ауқымды реформа жүргізіп 
жа тырсыз. Бұл істе сіздің президенттік ман-
датыңыз шешуші р%л атқаруға тиіс, – деді 
Одрэ Азуле.

УАЭЛЬ САУАНМЕН КЕЗДЕСТІ

ӘКІМНІҢ БАЯНДАМАСЫН ТЫҢДАДЫ

Мемлекет басшысы Shell концерніні' бас ат�арушы директоры Уаэль Сауанмен 
кездесу 1ткізді.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа трансұлттық компанияның энергетика және мұнай химиясы 
салаларында жүзеге асырып жатқан жобалары туралы мәлімет берілді. Кездесу барысында 
Қазақстан мен компанияның мұнай-газ саласындағы ынтымақтастығының перспективалары 
талқыланды.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев елорданың сумен қамтамасыз етілу жағдайы 
туралы Жеңіс Қасымбектің баяндамасын тыңдады. �кімге қысқа мерзімде тек сумен қамтамасыз 
ету саласында ғана емес, сонымен қатар қаланың маңызды басқа да жүйелерінде дағдарыс 
жағдайын түбегейлі болдырмау үшін жүйелі және жедел шаралар қабылдау тапсырылды. 

Мемлекет басшысының тапсырмасы бойынша қалыптасқан жағдай Президент �кімшілігінің 
бақылауында болады.

5

«ОСЫ ЖӨТЕЛ КЕТЕР МЕ 
ТАМАҒЫМНАН»...

К1птеген 
инфекциялы� ауруды' 

емі табылып, вакцинация  
ж6ргізу ар�асында со'�ы 

жарты �асыр уа�ытта 
жо�алып барады. Алайда 

екпесі бар  болса да, 
�аупі сейіл меген, 

медицина саласы ны' 
�ата' ба�ылауынан 
шы�ып кет се, �айта 

1ршіп халы��а �атер 
т1н діретін аурулар аз 

емес. 
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ЖАСТАР НЕ ОҚЫП ЖҮР?
«азіргі жастар кітап 

о�ымайды» деген пікірді 

ересектерден жиі естиміз. Б7л 

пікір �аншалы�ты д7рыс? Жастар 

расымен де, Шаханов айтпа�шы, 

«компьютербасты жарты 

адамдар�а» айналып бара жатыр 

ма? �лде олар о�итын д6ние 

б7рын�ы әдебиеттерден бас�аша 

ма? Осы с7ра�тар�а жауап іздеп, 

жастар арасында сауалнама 

ж6ргіздік.

ҚАЗАҚСТАН – ЕҚЫҰ-ның 
БЕЛСЕНДІ МҮШЕСІ

М е м л е к е т  б а с ш ы с ы 
ЕЫ< Бас хатшысы Хельга 
Шмидпен кездесті.

Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев Астана халықаралық 

форумына қатысуға келгені үшін 
Хельга Шмидке алғыс айтып, 
аталған форум Батыс пен Шығыс 
арасындағы байланыстарды 
нығайтуға ықпал ететін жаңа 
алаң екеніне назар аударды.

– Сіз бастап келген ЕҚЫҰ 
де ле гациясы осы форумда к%п-
теген түйткілді мәселелердің оң 
шешілуіне елеулі үлес қосады деп 
санаймын. :кінішке қарай, қазір 
әлемде ондай проблемалар бар. 
ЕҚЫҰ-мен ынтымақтастықты 
нығайту Қазақстан үшін басым 
бағыт саналады. Бізді ұйымның 
р%лі туралы пікірлер қайшылығы 
алаңдатады. 2010 жылы Астанада 
%ткен саммиттен кейін ми нистр-
лер деңгейінде де, басқа форматта 
да бірде-бір ресми құжат қабыл-
данған жоқ. �рине, бұл – алаң-
датарлық жайт. Біз ұйым аясын-
дағы байланыстарды нығайту 
қажет екеніне бұрынғыдай кәміл 
сенеміз, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

(Жалғасы 2-бетте)
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БЫЛТЫРҒЫ БЮДЖЕТТІҢ 
ОРЫНДАЛУЫ МАҚҰЛДАНДЫ

Уа�ыт жа�ынан ал�анда Парламент Мәжілісіні� кешегі �ткен жалпы отырысы биыл�ы 
ІІХ ша�ырылымда е� �за� к"н тәртібімен ерекшеленді. 13 мәселе �арал�ан жиында 
депутаттар т"ске дейін 2022 жыл�ы бюджетті� орындалысын тал�ылады. &алай дегенде 
де, мәжі лісмендерді� б�л к"нді �атты к"ткені бай�алды. Ал т"стен кейін «Масс-медиа 
туралы», «Шетелден активтерді �айтару туралы», «Прокуратура туралы» сынды та�ы 
бас�а за� жо баларын тал�ылады. Жалпы отырыс�а Мәжіліс Спикері Ерлан &ошанов 
т�ра�алы� етті.

ӘШІМБАЕВ ИЗРАИЛЬ 
КНЕССЕТІНІҢ СПИКЕРІМЕН 
ЖҮЗДЕСТІ

Сенат Т�ра�асы Мәулен 5шімбаев баста�ан бір топ Парламент депутаты Израильге 
сапармен барды. Сапар барысында Мәулен 5шімбаев Кнессет Спикері Амир Оханамен 
кездесіп, екі ел арасында�ы парламентаралы� ынтыма�тасты�ты одан әрі ны�айту 
мәселесін тал�ылады.

Сонымен, түске дейін Мәжілістің жалпы оты-
рысында Премьер-Министрдің орынбасары – 
Қаржы министрі Ерұлан Жамаубаев пен Жоғары 
аудиторлық палатаның т$рағасы Наталья Годунова 
2022 жылғы республикалық бюджеттің атқарылуы 
туралы есептерін жария етті. Былтырғы бюджеттің 
игерілуі туралы баяндама жасаған Қаржы министрі 
Ерұлан Жамаубаев 2022 жылы пандемиядан кейін 
экономиканың біртіндеп $сіп, іскерлік белсен-
діліктің жандануы байқалғанына назар аудартты. 

«1ткен жылы елдегі жалпы ішкі $нім 3,3 па-
йызға $скен. Азық-түлік пен шикізат бағасының 
әлемде қымбаттауынан Қазақстандағы инфляция 
деңгейі де қалыпты к$рсеткіштен асып, 20,3 
пайызды құраған. Былтыр бюджет шығыстары 56 
стра тегиялық бағыт бойынша жұмсалды. Мемле-
кеттік органдардың даму жоспарларының 219 
нысаналы индикаторына қол жеткізілді. Оларды 
іске асыру еліміздің әлеуметтік-экономикалық 
дамуына оң серпін берді», – деді ол.

Келесі баяндамашы, Жоғары аудиторлық 
палатасының т$рағасы Наталья  Годунованың 
баяндамасында еліміздегі қаржы саласындағы, 
соның ішінде бюджеттің орындалысына қарасты 
$зекті проблемалар к$терілді. Ол бюджет қаражатын 
ұтымсыз жұмсау мердігерлер мен жеткізушілер 
арқылы к$бірек жүзеге асырылатынын мәлім етті.

«Біз бюджет шығыстарын қойылған стратегия-
лық мақсаттарға байланыстыруды сол күйі үйрене 
алмай қойдық. Салдарынан жалпыұлттық міндет-
терге қол жеткізуге ешқандай әсер етпейтін іс-
шараларға қомақты ресурстарды жұмсадық. Ұлттық 
жобаларды әзірлейміз, алайда іске асы рылған 
екінші жылында олардың күшін жоямыз. Барлығы 
орындалып жатқан сияқты к$рінеді, бірақ беретін 
әсері күмәнді. Бір жақтан мыңдаған жұмыс орны 
құрылып жатса, екінші жағынан Еңбек министрлігі 
жұмыссыздардың саны $седі деген болжам айтып 
отыр. Алынатын экономикалық әсер соңына 
қалдырылған. Жобалық қуатты кеңейту және оған 
шығу үш-бес жылдан кейін жоспарланған. Ал мұны 
ешкім бақыламайды», – деді Наталья Годунова.

Осыдан кейін отырысқа шақырылған Үкімет 
мүшелері Мәжіліс депутаттары тарапынан қойылған 
сауалдарға жауап берді. Ал осы тақырып бойынша 
қосымша баяндамашы, Қаржы және бюджет 
комитетінің мүшесі Ұласбек Сәдібеков 2022 жылға 
арналған республикалық бюджеттің жоспарланған 
параметрлері орындалғанына қарамастан, игерілген 
қаражат пен бюджетті қалыптастыру кезінде жос-
пар ланған к$рсеткіштер арасында нақты байланыс 
жоқтығын, тиімсіз жоспарлаудың салдарынан 
бюджет қаражатын тиімсіз пайдалануға жол беріліп 
отырғанын айтты.   

«Бұл стратегиялық мақсаттарға деген формальды 
қатынасты және стратегиялық және бюджеттік 
жоспарлау сапасының т$мендігін к$рсетеді. 
Осылайша, 2022 жылы әлеуметтік-экономикалық 
мәселелерді шешуге бағытталған тиімсіз пайда-
ланылған бюджет қаражатының к$лемі 421 млрд 

теңгені құрады. Сонымен қатар республикалық 
бюджеттік бағдарламалар әкімшілерінің $зара және 
жергілікті атқарушы органдармен іс-қимылдары 
сәйкес келмейді. Мәселен, аймақтарды дамытуға 
б$лінген 1 трлн 79 млрд теңге нысаналы трансферт, 
оның 64 пайызы Ұлттық қор есебінен берілген. Ал 
63 млрд теңгесі игерілмей қалды дейік. Бұл к$рсет-
кіштердің артында қаншама мәселе тұр. Суға, 
канализацияға, газбен жабдықтауға қол жеткізе 
алмай жүрген халық, денсаулық сақтау объектілері 
тапшы $ңірлер бар», – деді депутат.

Депутат Елнұр Бейсенбаев елдегі қымбатшылық 
пен инфляция, соның салдарынан халықтың 
несиемен күн к$руге мәжбүр болып отырғанын 
айтты. 

«Халық тапқан-таянғанының жартысынан 
к$бісін азық-түлікке жұмсауға мәжбүр. Бізді осы 
орнаған жағдайдың $згермей отырғаны алаңдатады. 
Халықтың мемлекет тарапынан әлеуметтік қолдауға 
тәуелділігі әлі де жоғары деңгейде екені байқалады. 
Еліміздегі әрбір азаматтың еңбек табысының 3/1 
б$лігі осы қолдаумен жамалып отыр. Бұл пандемияға 
дейінгі кезеңнен едәуір жоғары (2022 жылы – 31 
пайыз, 2018 жылы – 29 пайыз, 2015-2016 жылдары 
– 23 пайыз). Оған қоса, халықтың несие алу деңгейі 
де $те жоғары. Мысалы, 2022 жылы тұтынушылық 
несие – 30 пайызға, яғни 13,2 трлн теңгеге дейін 
$сті. Бұл – бюджетке түсетін салықтық түсімдермен 
шамалас қаражат. Яғни, аталған к$рсеткіш – ха-
лықтың т$лем қабілетінің т$мендеуінің к$рсеткіші, 
яки бір қарызды екінші қарызбен жамап жүрген 
халықпыз», – деді депутат. 

Сонымен, Мәжіліс Үкіметтің 2022 жылғы 
республикалық бюджеттің атқарылуы туралы есебін 
мақұлдады. Т$менгі Палатадағы 94 депутаттың екеуі 
жиынға қатыспаған болса, қалған 73 депутат 
жақтап, 12 депутат қарсы дауыс беріп, 7 депутат 
қалыс қалды. Үкімет есебіне түйінді бағасын берген 
Мәжіліс Т$рағасы Ерлан Қошанов $тіп кеткен 
бюджетті сынға алған соншалықты дұрыс емес 
екеніне де назар аудартты.

«Бүгін жан-жақты талқылау болды. 1те маңызды 
ұсыныстар айтылды. Қатты да әңгімелер айтылды. 
Біз Үкіметтің есебін жыл сайын тыңдап келе жа-
тырмыз. Үкімет жылдан жылға бюджеттің жоғары 
деңгейде игеріліп жатқаны туралы мақтанышпен 
баяндайды. Игерілмеген қаржы бойынша айтатын 
себептері де жыл сайын $згермейді. 1згеретін – тек 
баяндамашылар және сұрақ қоятын адамдар. Десе 
де, $тіп кеткен бюджетті сынға алған соншалықты 
дұрыс емес деп санаймын. 1йткені орындалған 
бюджет қайта оралмасы анық. Сондықтан да алдын 
алу мәселелеріне к$бірек к$ңіл б$лген дұрыс. Мә-
селен, алдағы уақытта Мәжіліске келіп түсер Бюд-
жет кодексінің кезінде және Мемлекеттік сатып алу 
туралы заңнамаларды қарау барысында бүгінгі 
айтылған сын-тілектерге назар аудару қажет», – деді 
ол.

1з с$зінде Сенат Т$рағасы Израиль Қазақстан-
ның Таяу Шығыстағы маңызды серіктестерінің 
бірі екенін айтты. Сондай-ақ ол парламентаралық 
ын ты мақтастықты одан әрі жандандырудың 
маңызды екеніне назар аударып, заң шығару 
қызметі бо йын ша $зара іс-қимылды дамыту 
ж$ніндегі пікірімен б$лісті.

«Қазақстан Парламенті мен Израиль Кнессеті 
ара сындағы ынтымақтастық екіжақты қарым-
қаты настың ажырамас б$лігі екені с$зсіз. Біз үшін 
Из раильдің заң шығару қызметіндегі, оның ішінде 
әлеуметтік-экономикалық және инновациялық 
дамуды құқықтық тұрғыдан қамтамасыз ету, пар-
ла ментт ік бақылауды жүзеге асыру бағытындағы 
тәжірибесі маңызды. Алдағы уақытта осы және 
басқа да салалар бойынша тәжірибе алмасуға 
мүдде ліміз. Бұл ретте Сенат пен Кнессеттің сала-
лық ко ми теттері мен достық топтары арасындағы 
бай ланысты нығайтудың берері мол екені анық», 
– деді Мәулен Nшімбаев.

Кездесу барысында елімізде Мемлекет бас-
шысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың бастамасымен 
жүргізіліп жатқан ауқымды саяси реформалардың 
нәтижелері де с$з болды.

1з кезегінде Кнессет Спикері Амир Охана 
Қазақ  станда қолға алынған қоғамдық-саяси $зге-
рістерді жоғары бағалап, алдағы уақытта барлық 
ба   ғыт бойынша ынтымақтастықты кеңейтуге 
мүд делі екенін білдірді.

Сонымен қатар Мәулен Nшімбаев екі ел ара-
сын  дағы сауда-экономикалық және мәдени-
гуманитар лық байланыстың әлеуеті зор екенін 
атап $тті. Сенат Т$рағасы бұл ретте тікелей ше-
телдік инвестиция ларды тарту мәселесіне ерекше 
назар аударды.

«Қазақстанда Мемлекет басшысының бастама-
сымен ұлттық экономиканы әртараптандыруға 
арнал ған ауқымды реформалар жүргізіліп жатыр. 
Со  ның аясында шетелдік инвесторлар үшін қо-
лайлы жағдай жасауға баса мән беріліп, тиісті 
жұмыс атқарылуда. Осы орайда біз ауыл шаруа-
шылығы, жасыл энергетика, медицина салаларын-
дағы жоба ларды израильдік компаниялармен 
бірлесіп іске асыруға мүдделіміз. Қазақстан жер 
к$лемі бойынша әлемде тоғызыншы орында тұр. 
Бізге осы аумақты игеру және ауыл шаруашылығын 
дамыту үшін жаңа технологиялар қажет», – деді 
Палата Спикері.

Сондай-ақ сұхбат кезінде Израильдің суды 
тұщыландыру қондырғыларын салу, суды бақылау 
және цифрлық есепке алу, су шаруашылығын 
дамы ту мәселелеріндегі тәжірибесі с$з болды. 
Қазақстан Парламентінің депутаттары осы бағыт-
тағы озық үлгіні зерделеу үшін Израильді ауыз-
сумен қамта масыз ететін мемлекеттік компания-
ның жұмысымен танысты. Одан б$лек, бүкіл ел 
бойынша су құбыры желісін басқарушы мекеменің 
қызметіне назар аударды.

Сенат Т�ра�асы Мәулен 5шімбаев 
Е&Ы<-ны� Бас хатшысы Хельга Шмидпен 
кездесті.

1з с$зінде Мәулен Nшімбаев Қазақстан мен 
ЕҚЫҰ арасындағы ынтымақтастықты нығайту 
жолында бұл сапардың маңызы зор екенін айтты. 
Сондай-ақ ол біздің еліміз ЕҚЫҰ-ны халықаралық 
қауіпсіздіктің заманауи келбетін қалыптастыруға 
белсенді қатысып келе жатқан маңызды институт 
ретінде қарастыратынын жеткізді.

«Қазақстан ЕҚЫҰ-мен барлық негізгі бағыт 
бойынша нәтижелі қарым-қатынас орнатты. 
Сенат үшін парламентаралық ынтымақтастық 
басым дыққа ие. Біз ЕҚЫҰ Парламенттік Ассам-
блеясымен байланысты одан әрі дамытуға мүд-

деліміз. Парла менттік Ассамблея халықаралық 
деңгейде қауіп сіздік пен ынтымақтастыққа 
қатысты негізгі мін дет терді шешу жолында зор 
мүмкіндікке ие екені с$зсіз», – деді Палата Спи-
кері.

Сонымен қатар кездесуде к$лік және логис-
тика, климаттың $згеруі, экология, су ресурстарын 
басқару сияқты бірқатар $зекті мәселе әңгімеге 
арқау болды.

Мәулен Nшімбаев Мемлекет басшысының 
бастамасымен Қазақстанда жүргізіліп жатқан 
рефор малардың іске асырылу барысына да тоқта-
лып, мұндай $згерістер еліміздің қарқынды да-
муын қамтамасыз ететін құқықтық негіз қалыптас-
тыратынын айтты. 

БҰЛ САПАРДЫҢ 
МАҢЫЗЫ ЗОР

ҚАЗАҚСТАН – ЕҚЫҰ-ның 
БЕЛСЕНДІ МҮШЕСІ
(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысының айтуынша, Қазақстан 
– ЕҚЫҰ-ның белсенді мүшесі. Президент еліміз-
дің ЕҚЫҰ-мен арадағы $зара тиімді серіктестік 
және ашықтық рухындағы тығыз қарым-қаты-
насын одан әрі нығайтуға және осы ұйымның Бас 
хатшысы Хельга Шмидке жан-жақты қолдау к$р-
сетуге дайын екенін мәлімдеді.

1з кезегінде Бас хатшы Хельга Шмид Астана 
халықаралық форумына қатысуға шақырғаны 
үшін Қасым-Жомарт Тоқаевқа алғыс айтты.  

– Дұрыс айтасыз. Қазір күрделі кезең деп 
ойлаймын. Қиындықтарға қарамастан, ЕҚЫҰ 
бірегей диалог алаңы ретінде қызметін жалғастыра 

береді. Сондай-ақ Қазақстанның Еуропадағы 
қауіпсіздік және ынтымақтастық ұйымындағы 
белсенді р$лін оң бағалаймын. Сіз Астана саммиті 
туралы айтып $ттіңіз. Мен ол жиынға қатыстым. 
Дұ рыс айтасыз, бұл соңғы саммит болды. Астана 
декларациясы – шын мәнінде, ұйымның қызметін 
реттейтін маңызды құжаттардың бірі.  Мен Астана 
форумында с$йлейтін с$зіңізді асыға күтемін. 
Қазір мәмілеге келу үшін бір-біріміздің пікірімізге 
құлақ асу $те маңызды деп ойлаймын. ЕҚЫҰ-ның 
негізі міндеті де – осы, – деді ЕҚЫҰ Бас хатшысы.

Кездесуде Қазақстан мен ЕҚЫҰ арасындағы 
ынтымақтастықтың қазіргі жай-күйі мен оның 
даму перспективалары талқыланды. Сондай-ақ 
аймақтық және жаһандық күн тәртібіндегі $зекті 
мәселелер қарастырылды.
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ЦИФРЛЫҚ АЛАЯҚТЫҚПЕН 
КҮРЕС ТАЛҚЫЛАНДЫ

МОБИЛЬДІ ҚОҒАМДЫҚ 
ҚАБЫЛДАУ – ӨҢІРЛЕРДЕ

«ӨРЛЕУ» ЖОБАСЫ: 
ЖАСТАРҒА БАҒЫТ-БАҒДАР БЕРІЛДІ

«AMANAT» партиясы жа-
нындаы Экономика, цифр-
ландыру және инновация-
ларды дамыту мәселелері 
ж�ніндегі Республикалы� 
ке�ес ті� отырысында ци фр-
лы� алая�ты��а �арсы к!рес 
ж!ргізу және дербес де рек-
терді� �ауіпсіздігін �ам та-
масыз ету мәселесі тал �ы-
ланды. 

Қаржы нарығын реттеу және 
дамыту агенттігі т�рағасының 
бірінші орынбасары Нұрлан 
�бдірахманов Кеңес мүшелеріне 
еліміздегі интернет-алаяқтыққа 
қарсы қабылданып жатқан ша-
раларды, атқарылып жатқан 
жұмысты баяндады.

«Тұтынушылық онлайн не-
сиелеу саласын реттеуді қатаң-
дату және қаржылық қызмет тұ-
тынушыларының құқығын қор-
ғауды күшейту бойынша бірқатар 
шара қабылдануда. Атап айтқан-
да, банктен және микроқаржы 
ұйымынан несие алудан азамат-
тардың ерікті түрде бас тартуы-
ның заңнамалық тетігін енгізу 
жоспарлануда. Алаяқтардың бір 
мезгілде бірнеше несиелендіру 
ұйымынан қарыз ресімдеуіне 
жол бермеу үшін жеке тұлғаларға 
берілген несие туралы мәліметті 
міндетті түрде несиелік бюро лар-
ға онлайн режимде беруді енгізу 
ұсынылады», – деді ол.

Кейінгі үш жылда Цифрлық 
даму, инновациялар және аэро-
ғарыш �неркәсібі министрлігі 
электрондық ақпараттық ресурс-
тарда дербес деректерді қорғау 
шараларын сақтау бойынша 100-
ге жуық тексеру жүргізді. Соның 
нәтижесінде, жалпы сомасы 
шамамен 5 млн теңге к�лемінде 
айыппұл салынды.

«Айыппұл к�лемін арттыру 
керек. Себебі операторлар үшін 
заң бұзушылықтың алдын алудан 
г�рі айыппұл т�леп құтылу оңай 

болып отыр. Сонымен қатар құ-
қықбұзушылық жасағаны үшін 
әкімшілік жауапкершілікке тар-
ту дың ескіру мерзімін ұзарту 
қажет. Сондай-ақ банк қосым-
шасына дербес  деректерді 
қорғау, ақпараттық қауіпсіздік 
және қар жылық тәртіп бойынша 
аза маттарға арналған оқыту 
курсын енгізуді  ұсынамыз. 
Дұрыс жауап берген тұлғаға Play-
market-те пайдалануға болатын 
бонус ұсы нуға болады. Бұл қадам 
ақ парат тық мәдениетті арт-
тыруға ықпал етеді», – деді 
ЦДИА8М Ақ парат тық қауіп-
сіздік коми те тінің т�рағасы 
Руслан �бдіқалықов.

8з кезегінде, Кеңес т�ра-
ғасының орынбасары Аманжан 
Жамалов интернет-алаяқтықпен 
күрес жүргізу кезіндегі қаржы 
институттарының жауапкерші-
лігіне назар аударды.

«Алаяқтық жолмен ресім-
делген қарыздың күшін жою 
жұ мысы бірнеше жылға созыла-
ды. Бұған азаматтардың денсау-
лығы да, шыдамы да жетпейді. 
Тұтынушы емес, алаяқтыққа жол 
берген қаржы ұйымы жауапкер-
шілікке тартылады деген түзету 
енгізілсе әділ болар еді. Ал бүгін-
де ұйым қаражаттың алаяқтық 
жолмен ресімделгенін біле тұ-
рып, коллекторға жүгінеді. Аза-
мат болса, ешқандай несие 
ресім демегенін дәлелдеуге мәж-
бүр», – деді ол.

Кеңес т�рағасы, Мәжіліс 
депутаты Екатерина Смышляева 
партиялықтар құзыретті мемле-
кеттік органдарға осы мәселеге 
қатысты бірқатар ұсыным жол-
дай тынын, сондай-ақ бұл ұсы-
нымдар Парламенттің т�менгі 
палатасында ақпараттық қауіп-
сіз дік туралы заң жобасын әзір-
леп жатқан жұмыс тобына жі-
берілетінін атап �тті.

«Мемлекет дербес деректерді 
қорғай білуі керек. �кімшілік 

және техникалық қадағалау 
болуға тиіс. Алайда жауапкер-
шіліктің к�п б�лігі азаматтарға 
жүктеледі. Сондай-ақ алаяқтық 
әрекеті к�бінесе азаматтар дербес 
дерегін �здері қалдырған кезде 
жүзеге асып жатады. 8кінішке 
қарай, елімізде ақпарат гигие-
насы әлі де жоғары деңгейге жете 
қойған жоқ. Алаяқтардың айла-
шарғысы да таусылар емес. Олар-
дың бір әрекеті үшін әкімшілік 
жауапкершілік енгізілген сәтте 
іле-шала екіншісі пайда болады. 
Мемлекет интернет қылмыс-
тардың санын азайту үшін қолдан 
келгеннің бәрін жасап, алдын алу 
шараларын қабылдауы керек. 8з 
кезегінде, азаматтар да дербес 
дерегіне мұқият болуы тиіс», – 
деп түйіндеді ол.

Айта кетейік, партияның 
«Халықпен бірге!» сайлауалды 
бағдарламасы аясында дербес 
деректерді қорғау мен интер-
нетке жеке ақпараттың таралып 
кетуіне қатысты қылмыстар 
үшін жазаны қатаңдату жос пар-
лануда. Бұған қоса, «AMANAT» 
партиясы интернет-алаяқтарға 
қарсы тұру үшін адамның бет-
әлпетін тани тын жаңа тех-
нологияларды әзір леуге атса-
лысады.

Еске сала кетейік, бұған дейін 
«AMANAT» партиясы Halyk 
bank-пен бірге халықтың қаржы-
лық сауатын арттыруды к�здейтін 
«Қарызсыз қоғам» жобасын қол-
ға алған еді. Осы уақыт аралы-
ғында 6 мыңнан астам отандасы-
мыз оқытылды. Жалпы, жобаның 
алғашқы кезеңінде бас-аяғы 80 
мың адамды оқыту жоспарлануда. 
Курсқа жазылу үшін тұрғылықты 
жері бойынша «AMANAT» пар-
тиясының аудандық филиалына 
хабарласу қажет. Жобаға қатысу-
шылар күндізгі форматта сауатын 
арттырып, бір топта 50 адамға 
дейін оқытылады. Оқу процесінің 
ұзақтығы – 5 жұмыс күні.

«AMANAT» Мобильді �о-
амды� �абылдау б�лме ле-
ріні� ��ірлерге сапары жал-
асуда. Осы аптада пар тия-
лы�тар Шымкент �аласына 
және Павлодар облысына 
барды. (абылдауа барлыы 
100-ге жуы� адам келді. 

Шымкентте аманаттықтар 
жол сапасына қатысты шағым-
данған Бозарық шағынау даны-
ның тұрғындарымен кездесті. 
Олардың айтуынша, к�ктем мен 
күз мезгілінде жауын-шашынның 
салдарынан Егемен Қазақстан 
к�шесімен жүру мүмкін емес.

«Бұл к�шеге 15 жылдан бері 
асфальт т�селмеген. Жаңбыр 
жау ған күні балалардың мек-
тепке, балабақшаға баруы қиын-
дайды. 8зіміз тас т�сеп те амал-
дадық. Алайда асфальт т�селме-
ген соң жаяу жүргіншілер былай 
тұрсын, к�лікпен жүрудің �зі 
мұң», – дейді жергілікті тұрғын 
Жомартбек Найзатаев.

Партияның қалалық филиа-
л ы н ы ң  т � р а ғ а с ы  Б а х а д ы р 
Нарым бетов мәселе жақын арада 
шешілетінін атап �тті.

«Жергілікті халықтың �тіні-
шін тыңдап, аталмыш к�шеге 
асфальт т�сеу жұмысын бес күнде 
бастауды тапсырдық. Жолаушы-
лар к�лігі және автомобиль жол-
дары басқармасы тарапынан 
тиісті жұмыстар атқарылып, 
мердігер компания анықталған. 
Енді аз уақыт ішінде Егемен Қа-
зақстанның тұрғындары үшін 
к�птен күткен жол мәселесі оң 
шешімін таппақ», – деді ол.

Павлодар облысында партия-
лықтар Солнечный кентіне бар-
ды. Тұрғындар бос тұрған ком-
муналдық пәтерлерді қалпына 
келтіруді, мәдениет үйіне күрделі 
ж�ндеу жүргізуді, қоқыс жәшік-
терін орнатуды және әлеуметтік 
маңызы бар нысандарға пандус-
тар орнатуды сұрайды.

«Амбулатория ғимаратына 
күрделі ж�ндеу жүргізу қажет 
болып тұрғанына к�п жыл болды. 
Дәлізде кезек күтіп тұрғанда т�-
бесі құлап кетер ме екен деп қор-
қамыз. Ол жер емделушілерге де, 
дәрігерлерге де қауіпті. Айтпақ-
шы, бізде дәрігерлер тапшы, әсі-
ресе тар шеңбердегі арнайы ма-
мандар жетіспейді», – деді жер -
гілікті тұрғын Хадиша Сахаба.

Бұған жауап ретінде мобильді 
қоғамдық қабылдау б�лмесінің 
мүшелері күрделі ж�ндеу жұмысы 
келесі жылы жүргізілетінін, ал 
биыл жобалау-сметалық құжатта-
ма әзірленетінін айтты. Тар шең-
бердегі мамандарға келетін бол-

сақ, Екібастұз қаласының емха-
насынан айына бір рет кардиолог, 
невропатолог және эндокри-
нолог, аптасына бір рет гинеколог 
келіп қабылдау �ткізеді.

Осы күні аманаттықтар Құла-
к�л ауылының тұрғындарымен 
кездесті. Олар мектеп ғимаратын 
ж�ндеуді, су құбыры желілерін 
се німгерлік басқаруға беруді, ба-
лабақшаға ойын алаңын ор нату-
ды сұрады. Сондай-ақ ауыл тұр-
ғындары үшін басты мәселе – 
кірме жолды ж�ндеу.

«Жолдың бәрі шұңқырланып 
қазылып кеткен, асфальттың ор-
нына қиыршық тас салынды. 
Жолды жергілікті карьерлерден 
қиыршық тас таситын жүк к�лік-
тері бұзады. Жол мұндай ауыр 
салмақты к�ліктерге есептелме-
ген, олар �здеріне арналған тех-
ни калық жолды жасап алсын. 
Осыған байланысты жедел жәр-
дем тез жете алмайды. Біз Астана 
мен Павлодар арасында тұрамыз, 
бірақ жолымыз нашар», – дейді 
ж е р г і л і к т і  т ұ р ғ ы н  Ғ а л ы м 
Қасымов.

Осы орайда облыстық мәс-
лихаттағы «AMANAT» партия-
сының депутаты Александр 
Толмачев Теміржол ауылдық 
округінің бюджетінен жобалау-
сметалық құжаттаманы әзірлеу 
үшін 2,7 млн теңге б�лінгенін, ал 
ж�ндеу жұмысы келесі жылы 
басталатынын айтты.

«Тұрғындардың үлкен қала-
ларға к�шіп кетпей, �з ауылының 
жағ дайына алаңдап отырғаны 
қуантады. Мұндағы мобильді қо-
ғамдық қабылдаулардың басты 
міндеті – азаматтардың �зекті 
мә се лелерін шешуге жәрдемдесу, 
мем лекеттік органдарға жеткізу 
және олардың шешімін бақылау. 

К�птеген мәселе бюджеттен 
қара жат б�луге келіп тіреледі. 
Сон дықтан біздің осындай 
қабыл дауларымызға мәслихат 
депутаттары қатысады», – деп 
атап �тті «AMANAT» партиясы-
ның Республикалық қоғамдық 
қабылдау меңгерушісінің орын-
басары Азамат Біржанов.

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев «AMANAT»-тың 
кезектен тыс ХХІІ съезінде пар-
тия жұмысын қайта жандан дыру-
ды тапсырып, партияның қоғам-
дық қабылдау б�лмелері шағым-
дармен ғана емес, елді дамыту 
бойынша нақты идеялармен 
келетін азаматтар үшін тартымды 
орынға айналуы керек екенін 
айтқан болатын. 

Еске сала кетейік, қазақстан-
дықтар �здерін мазалаған мә-
селелері бойынша «AMANAT» 
партиясының Республикалық 
қоғамдық қабылдау б�лмесіне 
келесі байланыс н�мірлері ар-
қылы хабарласа алады: 

Сall-орталық: 8 800 080 4441 
(Қазақстан бойынша қоңырау 
шалу тегін);

WhatsАpp: 8 700 800 4441;
E-mail: komek@amanatpar-

tiasy.kz. 
Қабылдауға жазылу қабылдау 

�ткізілетін күнге дейінгі кемінде 
3 күнтізбелік күн бұрын жүзеге 
асы рылады.

Сонымен бірге партияның 
Республикалық қоғамдық қа-
был дау б�лмесінің базасында 
отбасы, әйелдер және балалар-
дың құқық тарын қорғау, сондай-
ақ тұрмыс тық зорлық-зом бы-
лыққа қарсы іс-қимыл мәселе-
лері бойынша «111 шұғыл қыз-
меті» арнайы бай ланыс орта-
лығы жұмыс істейді.

«AMANAT» партиясының 
облыстық филиалы жанындағы 
«Jastar ruhy» жастар қанатының 
ұйымдастыруымен �ткен кез-
десуде білім алушы студент 
және ауыл жастарының әлеуетін 
да мытуға арналған бірнеше ба-
ғыттар жайлы айтылды. Бас-
қосуда «8рлеу» жобаның облыс 
бойынша жас менторы Серікбай 
Нұрбол қатысушылармен пікір 
алмасып, к�шбасшылық бо-
йын  ша тренингтер ұйымдас-
тырды. 

«Қазіргі қоғамда бәсекеге 
қа білетті жас сұранысқа ие ма-
ман. Мемлекет басшысы атап 
�ткен дей, жастар үнемі жетіліп 
отыруға тиіспіз. Бір ғана маман-
дықтың иесі болып қана қой-
май, жан-жақты дамып білім 
алуға дағды ланған ж�н», – деді 
жас ментор Н.Серікбай.

Кездесуге қатысушы Акерке 
Бақыт тренинг барысында жоба 
жазу бойынша инсайт жинақ-
тап, алдағы уақытта мемлекеттік 
ша ғын гранттар байқауына 
қатыса тынын жеткізді. Дайындаған Нұрлан ҚОСАЙ

ПАРТИЯЛАСТАР 
КӨШЕНІ ЖӨНДЕДІ

О р а л  � а л а с ы н д а  ы 
Ахмирова к�шесіні� жолы 
« С а у д а г е р »  б а с т а у ы ш 
партия 2йымы м!шелеріні� 
к!шімен ж�нделді. Ама-
натты�тар ша мамен 10 млн 
те�ге �а ражат жинап, мер-
дігерлерді жалдады. Ас-
фальт бар бол аны бір к!н 
ішінде т�селді. 

Жолдың нашарлығын айтып, 
жергілікті тұрғындар жылдар 
бойы мемлекеттік органдардың 
табалдырығын тоздырған еді. 
Алайда олардың проблемасын 
тек «AMANAT» партиясы құлақ 
асты.

«Осында тұрып жатқаныма 
20 жылдан астам уақыт болды. 
Осы уақыт ішінде бірде-бір рет 
жол салынбады да, ж�ндеу де 
жүргізілмеді. К�ктем мен күз 
маусымдарында балаларымыз 
да, к�ше тұрғындары да балшық 
кешіп жүреміз. Ал жазда шаң, 
есік-терезелерді ашу мүмкін 
емес. Бірнеше рет жергілікті ат-
қарушы органдарға бардық, 
бірақ ешқандай �згеріс болмады. 
«AMANAT» партиясына бар-
ғаннан кейін ғана мәселе ше-
шімін тауып, жол салынды. 
Партияға рақмет!», – деді Орал 
тұрғыны Райса Бақтыгереева.

Тұрғындардың �тініші қа-
лалық мәслихаттағы «AMANAT» 
партиясының депутаты Нұргүл 
Ашықоваға жетіп, ол бірден 

азаматтардың �зекті мәселесін 
шешуге атсалысқан.

«Мәселені шешу үшін к�ше 
тұрғындарының �тінішін қала 
әкімдігіне депутаттық сауал 
ретінде жеткіздім. Дегенмен 
жергілікті атқарушы органдағы-
лар аталмыш к�шенің жоспарға 
енгізілмеген айтты. Сондықтан 
Ахмиров к�шесінде тұратын 
партия мүшелері – кәсіпкерлер 
тобы бірігіп, �з қаражатымызға 

асфальт т�сеттік. Бұл қала мыздың 
орталығы саналғаны мен, соңғы 
20 жылдан астам уақыттан бері 
ешқандай ж�ндеу к�рмей, тоз-
тозы шығып жатқан к�шелердің 
бірі болатын. Осы лайша, ауыз-
біршілігі жарасқан кәсіпкерлерден 
құралған «AMANAT» партия сы-
ның «Сау дагер» бастауыш партия 
ұйымы мүшелері бірігіп, халық 
үшін игілікті іс жасады», – деді 
де путат.

(ызылорда облысында т!рлі баыттар бойынша 
практикалы� және �азіргі заманы тәжірибе беру !шін 
!здік менторларды жина�тап, жастармен диалог 
ала�дарын �алыптастыру, оларды� бизнес-идеяларына 
�олдау к�рсету, жастара баытталан мемлекеттік �ол-
дау алуа ке�ес беру ма�сатына «4рлеу» жобасы аясында 
кездесу �тті. 
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Екінші үлкен мәселе, 
бұл – Назар баев универси-
теті мен Назарбаев зият-

керлік мектептері. Олардың 
да статусы заңмен бекітіл-
ген. 2011 жылы Назарбаев 

зияткерлік мектептері мен 
Назарбев университеті және 

Назарбаев қорының ерекше 
құқықтық режимі мен ста-

тусын белгілейтін заң 
бекітілді.

– Жұлдыз Досбергенқызы, бұл заң 
жобасының Мәжілісте жатып қалғанына 
к�п болды. Шамасы депутаттарға әуелгі 
Үкімет берген нұсқа ұнамаған болу керек. 
Ендеше бұл құжат қаншалықты пәрменді 
болады деп санайсыз?

– Иә, «Қоғамдық бақылау туралы» 
бұл заң жобасы Мәжіліске 2021 жылдың 
қараша айында түскен болатын. Бірақ, 
Үкімет пен министрліктер дайындайтын 
заңның сапасы мен риторикасын #зіңіз 
білесіз ғой. Сондықтан да сол кездегі 
құжат пен #ткен сәрсенбі күні Мәжіліс-
тің жалпы отырысында екінші оқылым-
да мақұлданған заң жобасының айыр-
машылығы жер мен к#ктей деуге бо-
лады. Ең басында мемлекеттік ор-
гандарда «бізде Қоғамдық кеңестер бар 
емес пе, қоғамдық бақылау функциясы 
қаншалықты қажет» деген ұстанымда 
болды. Бірақ біз #з дегенімізден қайт-
падық. Қоғамдық кеңестер – әр 
мекеменің жанынан құрылған кон-
сульта тивті органдар ғана. Ол жердің 
#зінің құрамы, #зінің бекітілген жос-
пары бар. Олар сол жоспар аясындағы 
мәселелерді к#терумен ғана шектеледі. 
Азаматтар онда тек ұсыныстар жолдай 
алады немесе заң жобаларын жария 
талқылауға қатыса алады. Ал Қоғамдық 
бақылау дегеніміз ауқымы одан да 
кеңірек және мүлдем басқа функция-
ларды атқаратын тетік. Ол негізгі 
3 фор маны қамтиды, олар – Қоғамдық 
талқылау, Қоғамдық мониторинг және 
Қо ғамдық сараптама. Осыларды пай-
далана отырып, еліміздің 18 жасқа 
толған, соттылығы жоқ және тағы да 
басқа талаптарға жауап беретін аза-
маттары немесе халықаралық ұйым-
дардан қаржыландырылмайтын кез 
келген үкіметтік емес ұйым ел аума-
ғындағы мемлекеттік орталық орган-
дары, квазимемлекеттік сектор субъек-
тілерін, әскери нысандар мен дербес 
білім беру ұйымдарын қоғамдық ба-
қылау мақсатында тексере алады. Ең 
негізгі ерекшелік – осы.

Біздің тарапымыздан енгізілген 
нормаларға келсек, «Самырұқ-Қазына» 
әл-ауқат қорына қоғамдық бақылау 
енгіздік. Бұл қордың жұмыс істейтін #з 
алдына жеке заңы бар. Онда қоғамдық 
бақылау қоғамдық кеңес арқылы жүзеге 
асырылады деген бап бар. Біз онымен 
келіспейтінімізді айтып, қарсылық 
білдірдік. Есіңізде болса, осыдан дәл 
1 жыл бұрын конституциялық рефор-
ма лар қабылданған референдум #ткен 
болатын. Сол кезде қабылданған ең 
негізгі бап – «жер және жердің қойнауы, 
оның байлығы халыққа тиесілі» деген 
#згерістің енгізілгені. Сәйкесінше, 
«Самырұқ-Қазына» бірнеше топтар мен 
компаниялардан тұрады. Соның біразы 
біздің жер қойнауымызды пайдаланатын 
ұйымдар. Біз «Самрұқ-Қазынаның» 
инвеститциялық пакетіне тиіспейміз, 
бірақ республикалық бюджеттен қар-
жы ландырылатын жобаларын тексеруі-
міз керек әлде жер қойнауын пайда-
ланушылар табысының 1 пайызын 
ғылыми-конструкциялық ұйымдарға 
б#лінуіне қатысты тұстар бар. Сонымен 
қатар ол жерде қайырымдылыққа 
жұмсалатын қаражат, қолайлы мектеп 
жобасы, инклюзивті қоғам мәселелері 
бар. Қордың #зінің «Самырұқ-Қазына 
Траст» деп аталатын жобасы бар. Мә-
селен соған қоғамдық бақылау енгізуді 
осы заңмен бекіттік. Оған біздің 7-8 ай 
бойы жүргізген депутаттық жұмысымыз, 
еңбегіміз әсер етті. Бұл бірінші мәселе

Екінші үлкен мәселе, бұл – Назар-
баев университеті мен Назарбаев зият-
керлік мектептері. Олардың да статусы 
заңмен бекітілген. 2011 жылы Назарбаев 
зияткерлік мектептері мен Назарбев 
университеті және Назарбаев қорының 
ерекше құқықтық режимі мен статусын 
белгілейтін заң бекітілді. Аталған заң 
аясында осы ұйымдардың құрылтай-
шысы Үкімет боп танылды. Бірақ 
Үкімет осы Назарбаев университеті нің, 
Назарбаев зияткерлік мектептерінің 
мүлкіне ешқандай иелік ете алмайды. 
Олардың мүлкі бойынша есеп сұрай 
алмайды және ол ұйымдар да Үкіметке 

Сонымен се	 
оз�алды 
десек болады. Енді 

азаматтар, �здері бастама 
к�теріп мекемелер мен 

�йымдарды барып тексере 
алады. �рине, әзірге б�л 

«�о�амды
 ба
ылау туралы» 
деген за	 жобасы �ана. Ол 

к#шіне енген к#нде 
о�амды
 
ба
ылау 
оз�аушы к#шке 

айналатынына сенім 
мол. Осы ретте 

«AMANAT» партиясы 
фракциясыны	 
м#шесі, ж�мыс 

тобыны	 м#шесі, 
Мәжіліс депутаты 

Ж�лдыз 
С#лей-

меновамен 
с�х бат-
тас 
ан 

едік. 
Ж�лдыз С/ЛЕЙМЕНОВА, Мәжіліс депутаты:

БҰЛ ЗАҢҒА
ешқандай есеп бермейді. Бұл заңмен 
бекітілген бап. Бірақ былтыр депутат-
тарға Назарбаев зияткерлік мектеп-
терінде қазақ, орыс тіліндегі топтардың 
дұрыс б#лінбеуіне байланысты, таңғы 
ас, түстен кейінгі асты дәйексіз алып 
тастауына байланысты, бір қаланың 
мектебінен екінші қаланың мектебіне 
ауысқан кездегі бюрократиялық жол-
дардың қиындығы туралы және олар-
дың жабық мекеме ретінде #здерін 
еліміздің заңына бағынбайтын анклав 
сипатында к#рсетіп жатқаны туралы 
шағымдар келіп түсті. Біз осыны негізге 
ала отырып оған қоғамдық бақылау 
енгізетін боп шештік және оны осы 
заңға бекіттік. 

Үшінші мәселе, бұл – әскери ұйым-
дар. Жер, ел біздікі, біз оны қорғауымыз 
қажет. Сәйкесінше, оны қорғайтын 
кімдер? =скери борышын #теп жүрген 
жастарымыз. Олар барып жалпы әскери 
дағдыларын дамытып, құзреттілік дағ-
дыларын жетілдіруге арналған меха-
низм – әскери б#лімшелер. Бірақ соңғы 
2-3 жылда әскери тәртіпсіздікке бай-
ланысты балалардың #міріне қауіп 
т#нген жайттар жиіледі. Соның ішінде 
ата-аналар тарапынан әскери борышын 
#тейтін ұйымдарға балаларын жіберуге 
қатысты сенімсіздіктер пайда болды. 
Соған қатысты біз оларды заң норма-
сына енгіздік. Енді кез келген ата-ана 
баласы әскери борышын #теп жатқан 
б#лімшелерге барып қоғамдық бақылау 
#ткізе алады. Бұл нені к#рсетеді? Бұл 
әскери борышын #тейтін ұйымдар мен 
халық арасындағы байланыстың жан-
дана түсуіне алып келеді. Оларға деген 
сенімді оятады деген ойдамыз. =скери 
борышын #теу ұйымдарында тәртіпке 
қатысты, адам #мірі мен денсаулығына 
қауіп тудырмауға байланысты, дұрыс 
әскери механизмдер мен жаттығулар 
#ткізуге байланысты тәртіп орнайды 
деген ойдамыз. Десе де бұл механизм-
дерді енгізу үлкен қиындықпен жүзеге 
асты. Жаңағы айтып отырған үш ұйым 
да бірден келісе қойған жоқ. Үкімет те 
осы қойылған нормаларға оң қорытын-
дысын бірден бере қоймады. @йткені 
бұл заң жобасы үкіметтен енгізілген 
формальды негіздерден де ауқымдырақ 
мәселені қамтып отыр ғой. Сондықтан 
да біз табандылық танытып, қайтпай, 
міндетті түрде осыны енгізуіміз қажет 
деп тұрып алдық. «Егер біз бұны енгіз-
бейтін болсақ, онда қоғамдық бақылау-
дың ешқандай да мәні болмайды» деген 
уәж айттық. Жалпы бұл заң Мәжілістің 
депутаттық корпусының табандылығы-
ның аясында қабылданып отыр. Бір 
с#збен айтқанда, бұл заңға қарсылық 
қатты болды. Осы ретте бұл жұмыстарды 
жүзеге асыруға атсалысқан депутаттар 
Жаңбыршин Еділ Терекбайұлына, 
Мұсабаев Самат Базарбайұлына және 
жұмыс тобының #зге де мүшелеріне 
ризашылығымды білдіремін.

– Ендеше заңның �зі туралы айтып 
беріңізші. Ерекшеліктері қандай? 

– «Қоғамдық бақылау туралы» 
заңы ның негізгі мақсаты – қоғамдық 
бақы лауды жүзеге асыру арқылы Конс-
титуцияда к#рсетілгендей, азаматтар-
дың мемлекет ісін басқаруға тікелей 
қатысуына жағдай жасау. Ол үшін бұл 
заңда барлық тәртібі мен тәсілі қарас-
тырылған. Мысалы тексеруші азаматтар 
мен үкіметтік емес ұйымдар – субъект 
деп аталады. Ал тексерілетін ұйымдар 
– объекттер. =зірге объектілер саны – 
5-еу. Олар – жергілікті мемлекеттік 
және орталық органдар, мемлекеттік 
органдар болып табылмайтын мемле-
кеттік мекемелер, квазимемлекеттік 

ҚАРСЫЛЫҚ ҚАТТЫ БОЛДЫ...

сектор субъектілері, дербес білім беру 
ұйымдары және қызметі қоғамдық 
мүдделермен байланысты орталық 
және (немесе) жергілікті атқарушы 
органдардың функцияларын орын-
даушылар. Ал субъектері боп 18 жасқа 
толмаған, #телмеген соттылығы бар, 
наркологиялық немесе психикалық 
есепте тұрған, бұрын сыбайлас жем-
қорлық құқықбұзушылықтар, экстре-
мистік және террористік қылмыстар 
жасағаны үшін қылмыстық жауапты-
лық қа тартылған адамдар танылмайды. 
Қалған азаматтарға рұқсат. Бұдан басқа, 
шетелдік қатысуы бар, сондай-ақ қол-
даныстағы заңнамаға сәйкес қызметі 
тоқтатылған немесе тыйым салынған 
коммерциялық емес ұйымдар тексеруге 

қатысудан шектеледі. Қоғамдық ба-
қылауды жеке бір адам да, қоғамдық 
бақылау топтары да жүзеге асыра алады.

Жаңа айтып кеткенімдей, тексеру 
шаралары 3 форма түрінде жүзеге 
асады. Олар – Қоғамдық талқылау, 
мониторинг, сараптама. Бұл кезеңдерді 
бірінен соң бірін кезекпен #ткізу шарт 
емес. Мәселен, бір тексеру мониторинг-
пен аяқталуы мүмкін. Тексеріс объектісі 
азаматтардың берген ұсыныстарын 
түзесе, қоғамдық бақылау аяқталады. 
Ал егер, олар қарсы уәж айтып, орын-
дамайтын болса, онда талқылау, сарап-
тама жасау кезеңдеріне жол беріледі. 
Осы тексерістер қорытындысында 
тиісті органдарға немесе сотқа жол-
дануы мүмкін. Заңда ескертулердің 
қаралу мерзімі де қарастырылған. 
Мәселен, ҚБ объекттері бір-екі рет хат 
келгенінде, ұмытырып жіберуге тыры-
сып, жауап бермеуі мүмкін. Бірақ олай 
істей алмайды. Жазбаша уәжді жауап 10 
күн ішінде берілуі керек. Бірақ егер 
жауап бермей немесе берілген жауапқа 
қарамастан қоғамдық бақылауды ен- 
г ізуге құлықсыз болатын болса онда біз 
әкімшілік сотқа жүгінуге құқық беріп 
отырмыз. Сол кезде әкімшілік сот мә-
селені шешетін болады. Бұл кез келген 
мемлекеттік орган үшін де, квазимем-
лекеттік сектор субъектісі үшін де 
мемлекеттен үлкен қоңырау. @йткені 
әкімшілік соттан бір емес, бірнеше рет 
хабарлама келе беретін болса, онда 
олардың қызметінде бір кілтипан бар 
деген с#з. Сондықтан біз бұл тетікті 
енгіздік. Мысалы, сіз Назарбаев зият-
керлік мектебіне барғыңыз келеді. 
Оның гранттарды б#лу процесіне 
немесе емтихан тапсыру үдерісіне қа-
тысқыңыз келеді. Бірінші, сіз қоғамдық 
талқылау #ткізесіз. Талқылауға байла-
нысты хат жазасыз, сол хатта сізге НЗМ 
уәжді жауабын береді, сонда да сіз 
оларды талқылауға шақырасыз. Бірақ 
талқылауға шақыратын азаматтарыңыз-
ды мерзімді бұқаралық ақпарат құрал-
дарында 3 күн бұрын хабардар етуіңіз 
керек. Ал егер сол Назарбаев зияткерлік 
мектебіне немесе басқа да заңда к#р-
сетілген нысандарға қоғамдық бақылау 
#ткізгіңіз келсе, ондай объектілерге 
5 күн бұрын хат жіберуіңіз қажет. Олар 
сізге келіп, талқылауыңызға қатысуы 
қажет. Егер қатыспаған жағдайда сіз 
әкімшілік сотқа жүгіне аласыз. =рі ол 
қатыспаған жағдайда сіз қоғамдық 
талқылауыңызды #ткізе бересіз. Бұл – 
бірінші кезең. Менің ойымша, қо-
ғамдық талқылау қызық болады. 
@йткені мәселені жария түрде басшы-
лығын шақырып, сұрақ қойып талқылау 
сынды қоғамдық мәдениет бізде бұған 
дейін болмаған. Қазір мемлекеттік 

органдар болсын, жергілікті атқарушы 
органдар болсын халық алдына шығып 
есеп беріп қайтады. Ал шын мәнінде 
үлкен, белгілі тақырыптарға қоғамдық 
талқылау #ткізуге оларда әлі де қор-
қыныш болуы мүмкін.

Екінші кезең – қоғамдық сараптама. 
Уәкілетті органдардың актілері, кез 
келген бұйрығы, шығарған шешімдері, 
құжаттары қоғамдық сараптаманың 
негізгі нысаны боп танылады. Қоғамдық 
бақылау субъектілері қоғамдық са-
раптама жүргізу үшін сарапшыларды 
нақты тағайындауы керек және са-
раптама ұйымдарын тартуға қақылы. 
Кез келген азамат сарапшы бола ал-
майды. Оның тиісті сала бойынша 
жоғарғы білім, жұмыс #тілі, сараптама 

нысаны бойынша ғылыми немесе 
практикалық білімі болуы керек. Тіпті 
жеке тұлға да сарапшы бола алады. 
Қоғамдық сараптама ұйғарымы қо-
рытынды құжат ретінде рәсімделіп, 
қоғамдық бақылау объектілеріне қарау 
үшін жіберіледі. Қорытынды құжаттың 
формасы, тілі, құрылымы және бас-
қалары заңда қарастырылған.

Келесі кезең – қоғамдық мони-
торинг. Бұл шектеусіз адамдардың 
құқықтары мен заңды мүдделерін 
қозғайтын ҚБ объектілері қызметінің 
барысын бақылау. Қоғамдық мони-
торинг объектінің аумағына немесе үй 
жайларына, офистеріне бару арқылы 
жүзеге асырылады. Бұл жердегі қаты-
настар да осы заң бойынша рәсімделеді. 
Яки, объектіден рұқсат сұрау, оларды 
субъекттер санымен, құрамымен та-
ныстыру, тексеру мақсаты сынды тұстар 
бар. Тіпті объектінің егер 6 ай бұрын 
осындай қоғамдық мониторинг келген 
болса, онда олардың қабылдамауға, 
қоғамдық мониторинг жүргізуге рұқсат 
бермеуге хақысы бар. 

Одан б#лек, қоғамдық бақылау 
кезінде видео-фотоға түсірудің #з шарт-
тары, қауіпсіздік шараларын талап 
етудің #з шарттары қарастырылған. 
ҚБ-ны жүзеге асыру кезіндегі мүдделер 
қақтығысы, ҚБ тобының нәтижелері 
бойынша қорытынды құжат, сондай-ақ 
дәлелді жауап сынды ұғымдар берілген. 
Мәселен, Қоғамдық субъектілер қо-
ғамдық объектілерге барып қоғамдық 
бақылау жүргізуді #з қаражат есебінен 
жүзеге асыралды. Бұл мұнда мүдделер 
қақтығысы болмас үшін жасалып отыр. 
Егер мемлекеттік мекеме #зі қаржы 
б#ліп, маған қоғамдық бақылау жүргіз 
десе онда бұл жерде лобби жатыр. Ал 
егер, кез келген азаматтық қоғам #кілі 
немесе қоғамдық бақылау талаптарына 
сәйкес азамат келіп мен қоғамдық 
бақылау #ткізмені деп #зі қаражат 
б#лсе, онда мүдде қақтығысы болмайды. 
Ол сарапшыға т#лейтін қаражат, тал-
дауға кететін қаражат және қорытында 
тұжырым дайындаған, рәсімдеген 
кездегі жалпы жұмсалатын қаражат. 
Мемлекеттен бұған қаражат б#лу 
қарастырылмаған.

– Заңның басқа тағы қандай 
ерекшеліктері бар?

– Қоғамдық бақылау туралы» негізгі 
Заң 4-тараудан, 16-баптан тұрады. 
Қолданылу аясы бойынша еліміздің 
#зге заңдарымен реттелмеген б#лігінде 
Қоғамдық бақылауды жүзеге асырумен 
байланысты қатынастарды реттейді. 
Мәселен, бұл Заңның күші «Қазақстан 
Республикасындағы сайлау туралы», 
«Республикалық референдум туралы», 
«Сот жүйесі және судьялардың мәр-
тебесі туралы», «Прокуратура туралы», 
«Конституциялық Сот туралы», «Қа-
зақ стан Республикасындағы Адам құ-
қықтары ж#ніндегі уәкіл туралы» сияқ-
ты Конституциялық заңдарға қол-
данылмайды. Одан б#лек «ҚР арнаулы 
мемлекеттік органдары туралы», «ҚР 
Қорғаныс және Қарулы Күштері ту-
ралы», «Дербес деректер және оларды 
қорғау туралы», сондай-ақ, тағы да 
қылмыстық іс жүргізу, қылмыстық-
атқару, азаматтық іс жүргізу, әкімшілік 
рәсімдік-іс жүргізу заңнамасы, әкім-
шілік құқықбұзушылық туралы, сырт-
қы барлау, қарсы барлау қызметі, жедел-
іздестіру қызметі, мемлекеттік құпиялар 
туралы заңнамасына, Қазақстан Рес-
публикасының Құқық қорғау қызметі 
және күзетілетін адамдар мен объекті-
лердің қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
мә селелері ж#ніндегі заңдарына жүр-

мейді. @йткені, мұнда құпиялылық 
және режимдік, сондай-ақ лоббилік 
мә селелер бар. Ал ұлттық әл-ауқат 
қорын  дағы және ұлттық компания лар-
дағы Қоғамдық бақылау мемле кеттік-
әлеуметтік және ғылыми-инновация-
лық жобаларға, бюджет қаражаты 
есебінен іске асырылатын ұлттық жо-
баларға, сондай-ақ әл-ауқат қоры 
қайырымдылық к#мек к#рсеткен кезде 
жүзеге асырылады.

Қоғамдық бақылаудың мақсаты мен 
міндеттері осы заңда айқындалған. 
Оның негізгі мақсаты азаматтардың 
мемлекет істерін басқаруға қатысуын 
қамтамасыз ету деп жаңа айттық қой. 
Ал міндеттері – Қазақстан азаматтарын 
ҚБ процесіне тарту, жалпыұлттық ба-
сымдықтар шеңберінде орындалатын 
жобалардың сапалы іске асырылуын 
қамтамасыз ету, ҚБ объектілері шешім 
қабылдаған кезде қоғамдық пікірді 
есепке алуын қамтамасыз ету және 
олардың қызметінің ашықтығы мен 
айқындығын қамтамасыз ету және тағы 
басқалар.

Заңның тағы бір ерекшелігі – ол 
негізгі заң және ілеспе заң болып екі 
б#ліктен тұрады. Қоғамдық бақылау 
мәселелері ж#ніндегі ілеспе заң жобасы, 
ол қоғамдық бақылау жүргізу тәртібін 
реттейтін жекелеген заңнамалық ак-
тілердің нормаларын негізгі заң жо-
басы ның ережелеріне сәйкес келтіруге 
бағытталған. Осы ілеспе заң бойынша 
3 Кодекске – Су Кодексі, =кімшілік 
рә сімдік-процестік кодекс, Экология-
лық Кодекс және 10 Заңға – «Қазақстан 
Республикасындағы жергілікті мемле-
кеттік басқару және #зін-#зі басқару 
туралы», «Жануарлар дүниесін қорғау, 
#сімін молайту және пайдалану тура-
лы», «Құқық қорғау қызметі туралы», 
«Назарбаев университеті», «Назарбаев 
Зияткерлік мектептері» және «Назар-
баев Қоры» мәртебесі туралы», «Арнау-
лы мемлекеттік органдар туралы», 
«=скери қызмет және әскери қызметші-
лердің мәртебесі туралы», «Табиғи 
монополиялар туралы», «Қоғамдық 
кеңестер туралы», «Ұлттық әл-ауқат 
қоры туралы», «Ақпаратқа қол жеткізу 
туралы» #згеріс енгізілді.

– Заң жобасының петицияны да 
қамтитын тұсы бар. Сол туралы айтып 
�тсеңіз.

– Иә, дұрыс айтасыз! Заң жобасында 
петициялар институтын регламенттеу 
ж#ніндегі түзетулер де бар. Ол =кім-
шілік рәсімдік-процестік кодексте 
қарастырылған. Петициялар институты 
бойынша түзетулер Жалпыұлттық 
жоспарды іске асыру үшін әзірленді. 
Заңнамада петиция ұғымы пысықтал-
ған. Яғни, петиция дегеніміз – мемле-
кеттік органға, жергілікті #кілді және 
атқарушы органға электрондық ны-
санда жіберілген және =РПК-нің 
12-1-тарауында белгіленген тәртіппен 
қаралатын ұжымдық хабарлама, үн қосу 
немесе ұсыныс. Петицияны Қазақстан 
Республикасының азаматтары арнайы 
интернет-портал арқылы бере алады. 
=кімшілік рәсімдік-процестік кодексте 
петицияларды беру және қарау тәртібі 
бекітіледі, ол әдеттегі #тініштер бойын-
ша белгіленген рәсімдерден айтар-
лықтай ерекшеленетін болады. Мем-
лекет пен азаматтық қоғамның #зара 
іс-қимылы саласындағы уәкілетті орган 
петиция жария болғанға және оған 
қосылу қолжетімді болғанға дейін 
шарттарға сәйкестігін анықтау бо-
йынша жұмыстар жүргізеді. Ал сәй кес 
келмеген жағдайда петицияларды 
қабылдамауға құқылы. Республиканың 
басқару нысанын, әкімшілік-аумақтық 
құрылымы мен шекараларын #згерту, 
Сот т#релігі, рақымшылық, Ұлттық 
қауіпсіздік және т.б. сияқты мәселелер 
бойынша петициялар беруге тыйым 
салынады.

Тағы бір назар аударта кететін жайт, 
=кімшілік рәсімдік-процестік кодексте 
петицияны қабылдаудың шекті мәндері 
бекітілген. Мәселен, аудандық деңгейде 
(әкімдіктер) халқы 50 мыңнан асатын 
болса – 2,5 мың дауыс, қалғандары үшін 
– халық санының кемінде 5%-ы, 
аудандық деңгейде (мәслихаттар) халқы 
50 мыңнан асатын болса 5 мың дауыс, 
қалғандары үшін – халық санының 
кемінде 10%-ы, облыстық деңгейде 
(әкімдіктер) – тиісті әкімшілік-ау-
мақтық бірліктің тұрғындарынан 
1% дауыс, облыстық деңгейде (мәс-
лихат тар) – тиісті әкімшілік-аумақтық 
бірлік халқының кемінде 2%-ы. Ал 
республикалық деңгей (Үкімет) үшін 
– кемінде 50 мың дауыс. Шекті мәнге 
жетпеген петиция құзыреті бойынша 
тиісті мемлекеттік органға, жергілікті 
#кілді және атқарушы органға жіберіледі 
және =РПК-мен белгілеген тәртіппен 
жеке хабарлама, үн қосу немесе ұсыныс 
ретінде қаралады. Петиция бойынша 
шешімді тек мемлекеттік органның 
бірінші басшысы ғана қабылдайды.

– )ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Нұрлан ҚОСАЙ
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ҚАЗАҚ АУЫЛЫ ҚАШАН СУҒА ЖАРИДЫ?

К�н к�йіп т
р. Аптап ысты� жер 
ап шысын �уырып барады. «�аз-
гидромет» елімізді� 18 айма�ында 
к�н 42 градус�а дейін ысы�анын тір-
кеді. Осыны� бәрі әлемде климатты� 
�атты #згергенінен хабар береді. 
К#р ші �ытайды б
рын-со�ды бол-
ма�ан �уа�шылы� басты. Орталы� 
Азияны� жа�дайы мәз емес. Су �шін 
Иран мен Ау�анстан таяуда со�ыса 
жаздады. �аза�станда да жа�дай 
к�рделі. 600 мы� адам сусыз �ал�ан. 
Каспий те�ізінен бастап, #зен-
к#лдерге дейін �
р�ап, таяздануда. 
Халы�ты сумен �амту �айтадан к�н 
тәртібіндегі #ткір мәселеге айналды. 
Б
л т�йткіл �алай шешілмек? Биыл 
су жете ме?

УАҚЫТ АЗ, 
Ш	ЛДЕГЕН АУЫЛ К	П

Үкіметтің жоспары бойынша 1,5 жыл-
дан соң Қазақстан халқы 100% ауызсумен 
қамтылуы тиіс. Уақыт аз қалды. Экология 
және табиғи ресурстар министрлігінiң Су 
ресурстары комитетінің дерегінше, 2022 
жыл дың қорытындысында еліміз орталық-
тандырылған сумен жабдықтау жүйесімен 
96,8% қамтылды. Яғни, небары 3,2% ғана 
қалды. Алайда нақты санда 600 мыңдай 
адам орта ғасырлардағыдай суды (зеннен 
тасып ішуге мәжбүр. 

Ұлттық статистика бюросының есебіне 
сенсек, соңғы бес жылда бұл салада ауыз 
тол тырып айтарлықтай ілгерілеушілік бай-
қа лады. Мысалы, үйіне құбырмен су кел-
гендіктен колонкаға қатынауды ұмытқан 
қала тұрғындарының үлесі 2017 жылғы 
90%-дан 2022 жылы 98,4%-ға жетті. Ауыл 
жақтағы прогресс бұдан да ғаламат к(рі-
неді: 5 жылдағы сумен жабдықтау к(р-
сеткіші 55%-дан 94,5%-ға дейін (сті. 

Бірақ сарапшылар бұл санға күмән 
келтіреді. <йткені, мәселен, толық сумен 
қамтылғандар тізіміне қосылған қалаларда, 
тіпті Астананың (зінде суды колонкадан 
тасып ішетін үйлер жетерлік. Екіншіден, 
статорган ақпаратын әкімдіктерден жи-
найды. Ал әкімқаралар жоғарғы басшы-
лық тан с(з естімеу не орынтағынан айрыл-
мау үшін қосып жазуды әдетке айнал-
дырған. Орталықтан жіберілген аудитор-
лар, тексерушілер к(птеген к(ркем есептің 
жалған екенін әшкереледі. 

Индустрия және инфрақұрылымдық 
даму министрлігінің дерегінше, 2022 жыл 
қорытындысында республикадағы 6,3 
мыңнан астам ауылдың тек 4,9 мыңы ғана 
ауызсу проблемасынан азды-к(пті құтыл-
ған. Ал бұл Ұлттық статбюро айтып отыр-
ғандай 94,5% емес, 77,8% ғана. Ендеше 
Үкіметтің 2025 жылға қарай Қазақстан 

халқын толығымен ауызсумен қамтамасыз 
ету жоспарының уақытылы орындала-
тынына сарапшылар күмәнданады. Отыз 
жылда жасай алмағанды бір жарым жылда 
жасау, яғни шамамен 1,4 мың ауылға су 
құбырын жеткізу бюджет тапшылығы 
рекордтық шамаға дейін артқан қазіргі 
қысылтаяң, дағдарысты заманда мүмкін 
еместей к(рінеді. 

Қазақстандағы Суды бағалау халықара-
лық орталығы (IWAC) сарапшылары 
республиканың бұл мұрат жолындағы алға 
басқан қадамын кері тартатын басқа да 
кесапаттарды атады. 

«Қазақстан халқы (сіп келеді. Эконо-
ми каның суды к(п тұтынатын секторлары 
да қарқынды даму үстінде. Мұның сыр-
тында жаһандағы климаттың (згеруі, 
Жердің қызуы жыл (ткен сайын елге қатты 
ықпал ете бастады. Қуаңшылық проблема-
сы (рши түспек. Мұның бәрі онсыз да аз 
су ресурстарының тапшылығын күшейтеді. 
Қазақстан Үкіметі экологиялық қауіпсіздік 
мәселелеріне жете к(ңіл б(лмей келеді. 
Сонымен қатар суды ұтымсыз пайдалану, 
босқа шығындау практикасы сақталып 
қалды. Бұған қоса, институционалдық 
әлеуеттің жеткіліксіздігі, толыққанды қар-
жы ландырмау және (зге де факторлар 
экожүйенің деградациялануына, қолда бар 
су қоймаларының ластануына, елдегі су 
сапасының нашарлауына соқтырды», – 
деп түйткілді тұстарды түртіп к(рсетті 
орталық мамандары. 

Олардың байламынша, елге т(нген 
қауіп салмақты к(зқарасты, сайма-сай 
шараларды талап етеді. Биліктің түрлі 
деңгейлері мен саналуан органдары ара-
сында су ресурстарын қорғау және басқару 

бойынша бірлескен ісшаралар кешені мен 
ортақ тәсілдеме түзілмеген. Бұл кемшілік 
түзетілгені ж(н. Су ресурстарын ара-тұра 
емес, ұдайы бағалау және мониторингтеу 
жүйесі дамытылғаны ж(н. Сонда ғана 
негізделген, дұрыс, орынды шешімдер 
қабылдау мүмкін болады. 

ШІРІГЕН ҚҰБЫР СУДЫ 
Р�СУАЛАЙДЫ

Қазақстанда су ресурстарына – Эко-
логия министрлігі, ал сумен жабдықтау 
инфрақұрылымына Индустрия министр-
лігі жауап береді. Бұдан б(лек, әрбір елді 
мекенді сумен қамту жергілікті әкімдікке 
жүктелген. Ақыр соңында, «сен саларда, 
мен салардың» кері келіп, жауапкершілік 
шекарасы шайылып кеткен. 

Индустрия министрлігінің Құрылыс 
және тұрғын үй-коммуналдық шаруа-
шылық істері комитетінің сарапшысы 
Сұлтан Асылқановтың айтуынша, 2022 
жылдың қорытындысы бойынша елде 
сумен жабдықтау, кәріз желілерінің 51%-
ының тозығы жеткені анықталды. Желі-
лерді қалпына келтіру шаралары нәтиже-
сінде тозу к(рсеткішін 2023 жыл соңында 
50% дейін, 2024 жылы – 48%, 2025 – 47%, 
2026 жылы – 45%-ға дейін жеткізу жос-
парланып отыр. Яғни, ескі-құсқы құбыр-
лардан мемлекет бәрібір арылмайды. Ал 
оларда алтыннан қымбат кәусар ай далаға 
босқа ағып кетеді, жолай жоғалып, топы-
раққа сіңеді, желден кебеді. 

2023 жылы сумен жабдықтау және 
канализация жүйелерін салуға және қайта 
қалпына келтіруге бюджеттен 280 млрд 
теңге б(лініп отыр. Бұл қаржының 59,6% 
қалалардағы жобаларға, тиісінше, шағын 

б(лігі ғана ауылдарды сумен қамтуға 
қарастырылған. Ауылдарда 267 жоба қолға 
алынған. Ендеше Смайылов Үкіметінің 1,4 
мыңдай ауыл тұрғындарының қолын таза 
суға жеткізуі нығайбыл.

Kйтсе де, Үкімет әзірге 2025 жылдың 
соңына дейін сапалы ауызсумен 100% 
жабдықтау жоспарын нық ұстанып отыр. 
Индустрия және инфрақұрылымдық даму 
министрі Марат Қарабаев «су барса, кез 
келген ауыл гүлденіп сала береді» деді.

«Биыл сумен жабдықтау және су бұру 
жүйелерін салуға және реконструкциялауға, 
402 жобаны іске асыруға республикалық 
бюджеттен 280 млрд теңге б(лінді. Соның 
ішінде қалаларда 135 жобаны іске асыруға 
167 млрд теңге және ауылдарда 267 жобаны 
жүзеге асыру үшін 113 млрд теңге б(лінді. 
Жыл қорытындысы бойынша сумен 
жабдықтау қызметтеріне қолжетімділікті 
қалаларда 98,8%-ға, ауылдарда 96,3%-ға 
жеткізу жоспарланған. Қамту к(рсеткіш-
тері т(мен (ңірлерге қаражат басым негізде 
б(лінеді. Бұл (з кезегінде артта қалған 
(ңірлердің деңгейін арттыруға мүмкіндік 
береді», – деді министр.

ҮЙЛЕСІМСІЗ ТІРЛІК – 
ҰЛТҚА ҚАУІП

2025 жылды межелеген ірі міндетті 
уақытылы және сапалы орындау үшін рес-
публикадағы әрбір елді мекенді ауызсумен 
қамтамасыз ету бойынша кезеңдік жоспар 
әзірленіпті. Kрбір қала мен ауылда іздес-
тіру-барлау, жобалау-сметалық құжаттама 
әзірлеу және құрылыс-монтаждау жұмыс-
тарының барысына мониторинг жүр-
гізіледі. 

Министрдің дерегінше, бүгінде Қа-
зақстандағы 89 қаланың 64-і орталық-
тандырылған сумен толық қамтамасыз 
етілген. Қалған 25 қала 2025 жылдың соңы-
на дейін кезеңдік жоспар аясында жабдық-
талады. Қалаларда халық санының (суіне 
байланысты, сондай-ақ сумен жабдықтау 
қызметтерін сапалы к(рсету мақсатында 
республикалық бюджет есебінен су тазарту 
құрылыстарының қуаттылығын арттыруға, 
магистральдық сумен жабдықтау жүйелерін 
кеңейтуге, сондай-ақ кәріз жүйелерін да-
мытуға ба ғытталған жобаларды іске асыру 
жұмыс тары жүргізілуде. 

Қазіргі кезде елдегі барлық 6295 ауыл-
дың 4900-і ауызсумен қамтамасыз етіліпті. 
2025 жылдың соңына дейін 1,4 мыңдай, 
нақтылағанда 1395 ауылдың ауызсу мәсе-
лесін шешу жоспарланған.

Министрдің айтуынша, халқы аз 
ауылдарға құбыр тартылмайды. Оларға 
суды тазартатын кешенді блок-модульдер 
орнатылады. Бұған дейін ведомствоның 
мамандары 1 блок-модуль кешенінің 

бағасы шамамен 20 миллион теңгеден 
басталатынын хабарлаған. Сондықтан 
Үкімет бұл шығынды жергілікті әкімдіктер 
(з бюджеті арқылы еңсере алады деген 
ұйғарым жасапты. 

«Қалған 1,4 мыңдай ауылдардың 
69%-ы, яғни 963 тұрғыны аз елді мекен-
дерге жатады. Бюджет қаражатын тиімді 
пайдалану үшін оларға жергілікті бюджет 
есебінен кешенді блок-модульдер орна-
тылатын болады. Индустрия министрлігі 
арқылы 391 ауылда орталықтандырылған 
сумен жабдықтау құрылысы жүргізіледі. 
Тағы 41 ауылда Экология және табиғи ре-
сурстар министрлігі арқылы топтық су 
құ  бырларын салу жобаларын іске асыру 
ая сында кентішілік желілер салынады», 
– министр Марат Қарабаев.

Үкіметтің әдемі жоспарын әкімдер 
бұзып тұрған к(рінеді. Соңғы жылдары 
ауылдарда шетсіз-шексіз әкім сайлау (тіп, 
жиі ауыс-түйіс, аласапыран болып жатқаны 
жасырын емес. Бұл да ауылдың ауызсу 
проб лемасын шешуге кедергі жасайтын 
к(рінеді. Мысалы, құбыр т(селуі тиіс 126 
ауылдың тек 59-ында ғана әкімдіктер 
жобалау-сметалық құжаттаманы (ЖСҚ) 
әзірлеп тапсырған. 

Қалғанының құжаты дайын емес, 
демек б(лінген қаражат игерілмей, кері 
қайтады, басқа салаға бағытталады. Себебі 
ЖСҚ әзірлеумен іс бітпейді. Ол жоба содан 
соң сараптаманың оң қорытындысын 
алуы, ары қарай әкімдік жоғарыға қаржы-
ландыру үшін бюджеттік (тінім беруі 
қажет. Олай болса, к(птеген жоба келесі 
жылға шегерілуі ықтимал. Ал 2024 жылы 
билік енді аудан және қала әкімдерін 
сайлауға кіріспек. 

Айтпақшы, сарапшылар тұрғыны аз 
қалған ауылдарда блок-модульдер кешені 
жедел орнатыла салмайтынына, ол үшін 
сол ауылдарда суды іздеу-барлау жұмыс-
тарын жүргізу талап етілетініне назар 
аудартты. Одан ары әлгі бюрократиялық 
шырғалаң басталады. 

Жердің қызуы болса, Қазақстан Үкі-
метінің шабан қимылына еш қарайламай, 
күн сайын к(теріліп барады. БҰҰ-ның 
Қоршаған ортаны мониторингтеудің 
жаһандық жүйесінің Су ресурстары бағ-
дарламасы (ткізген жиында су тапшылығы 
халықты босқынға айналдырып, тұрғы-
лықты орнынан түп к(теріле, үдере к(шуге 
мәжбүр ететіні айтылды. Егер 2025 жылға 
дейін Үкімет қазақстандықтарды толық-
қан ды ауызсумен қамту мәселесін шеше 
алмаса, қауқарсыздық танытса, онда 
Қазақстан тіпті бейбітшілік жағдайында 
жаңа сын-қатерге, нәубетке кезігуі мүмкін.

Елдос СЕНБАЙ

К#птеген инфекциялы� ауруды� 
емі табылып, вакцинация  ж�ргізу 
ар�асында со��ы жарты �асыр уа-
�ытта жо�алып барады. Алайда ек-
песі бар  болса да, �аупі сейіл меген, 
медицина саласы ны� �ата� ба�ы-
лауынан шы�ып кет се, �айта #ршіп 
халы��а �атер т#н діретін аурулар аз 
емес. Соны� бірі – к#кж#тел. Біз осы 
сыр�атты ем деу және оны� алдын 
алумен айналысып ж�рген маман-
дарды� пікіріне �
ла� т�рген едік.  

АУРУ ҚАЛАЙ ЖҰҒАДЫ?
Дәстүрлі ән мен эстрада жанрын тоғыс-

ты рып жүрген Ғалымжан Жолдасбайдың 
орындауындағы «К(кж(тел» әнін к(пшілік 
біледі. Бұл әнді Маңғыстаудың жеті қайқы-
сының бірі –  <скенбай Қалмамбетұлының 
баласы Хамит <скенбаев шығарған деп 
айтылады. Kннің аты – «Қыздар-ай». Kнді 
ол (кпесіне суық тиіп ауырып жүрген кезде 
шығарған екен. Ол серуендеп жүріп, бір топ 
қызға жолығады. Қыздар «ән салып бер» 
деп қолқа салады. Шырқайын десе –  
айықпаған ауруы, күркілдеген ж(тел бар. 
Ақыры әнді де айтып, қайырар тұсын 
ж(телімен жалғастырыпты. Алайда әннің 
әзілге бұрған мәні жеңіл болғанымен 
шындығында к(кж(тел –  аса жұқпалы әрі 
ауыр (тетін қауіпті ауру. 

Біз тілдескен медицина мамандары 
оның адамнан адамға жұғатын қауіпті 
бактериялы инфекция екенін айтады. 
Індеттің қоздырғышы Bordetella Pertussis 
деп аталады. Бұл ауруға қарсы екпе 
болмаған кезде, (ткен ғасырдың басында 
к(кж(тел жұқтырған емшектегі балалар-
дың шетінеу саны дифтерия, қызылша, 
полиомиелит және менингиттің (лім-
жітімін қосқаннан да к(п болған. Жаппай 
вакцинациялау арқылы індет 150-200 есеге 
азайып, (лім-жітім сап тыйылды. Десек те, 
қауіптің беті әлі қайтпаған. Инфекция-
сының қоздырғышы әлі ортамызда бар. Ол 
организмге түсіп, тыныс алу жолдарының 

сілекейлі қабығын зақымдайды. К(к-
ж(телге тән белгілер инфекциядан 10-14 
күн (ткен соң дами бастайды. Бастапқы 
кезеңде суық тию белгісі секілді к(рінеді. 
Дене қызуы к(теріліп, мұрын бітеліп, су 
ағады, түшкіру және құрғақ ж(тел байқа-
лады. Бацилла б(летін уыт ұсақ бронхтар-
дың спазмына әкеліп соқтырады. Бұл 
тыныс алу жолдарының рецепторын тітір-
кендіреді, олар ақпаратты жүйке жүйесі 
арқылы мидың ж(тел орталығына жібереді. 
Содан барып ауыр әрі булығып ж(телу 
тоқтамайды. Ж(тел науқастарды түнде 
және таңертең азапқа салады. Ежелгі 
Қытайда бұл ауруды жүз күндік ж(тел деп 
те атаған. Оған қоса тәбет нашарлайды, 
әлсіздік пайда болады, тері құрғайды, 
мұрын-ауыз айналасы к(гереді, қалшылдау, 
бұлшық еттердің құрысып-тырысуы пайда 
болады, тыныс алуы қиындайды. 

К(кж(тел балалар мен жас(спірімдерге 
үлкен қауіп т(ндіреді. Ересектерде де індет 
ауыр (теді. Алайда бала кезінде вакцина 
алғандарда иммунитеттің дамуына, 
ағзаның жұқпалы сырқаттан қорғауына 
байланысты жеңіл болуы мүмкін. 

ВАКЦИНАДАН ҚАШПАУ КЕРЕК
К(кж(телдің алдын алудағы ең тиімді 

және ықпалды шара –  иммундау. Вакци-
нациялау үшін екі түрлі: бүтін жасушалы 
және жасушасыз вакциналар қолданылады. 
Екеуі де де ауруға қарсы тиімді қорғанысты 
қамтамасыз етеді. К(кж(телге де вирустық 
гепатит, дифтерия, қызылша, полио-
миелит, сіреспе, туберкулез эпиде миялық 
паротит секілді вакцина немесе жоспарды 
екпе жасалады. 

«Медициналық к(мектің кепілдік 
берілген к(лемі шеңберінде оларға қарсы 
мін детті профилактикалық екпелер жүр-
гізілетін аурулардың тізбесін, екпелерді 
жүргізу қағидаларын, мерзімдерін және 
халықтың профилактикалық екпелерге 
жататын топтарын бекіту туралы» ҚР 
Үкіметінің 2020 жылғы 24 қыркүйектегі № 
612 қаулысында к(кж(телге қарсы иммун-
дау жүргізу айқындалған. К(кж(телге қар-
сы иммундау Ұлттық профилактикалық 
екпе күнтізбесіне сәйкес: балаларға 2, 3, 4, 

18 айында және 6 жасында жоспарлы түрде 
жүзеге асырылады. Яғни, алғашқысы үш 
ай лығында, одан кейін 1,5 ай сайын жа-
салады. Ал ревакцинасы 1,5 жылдан соң. 
Бұл  – «АКДС» (адсорбцияланған 
к(кж(тел-дифтерия-сіреспе вакцинасы) 
деп атала тын аралас вакцина. 

Ол «Халық денсаулығы және денсаулық 
сақтау жүйесі туралы» Кодекстің 85-бабы 
5-тармағына сәйкес бюджет есебінен тегін 
әрі егілетін адамның вакциналау жүргізуге 
келісімін ала отырып жүргізіледі. 

ДДС деректеріне сенсек, жыл сайынғы 
иммундау дифтерия, сіреспе, к(кж(тел, 
қызылша, паротит, қызамық секілді ін-
деттен болатын 2-3 миллион (лімнің алдын 
алуға мүмкіндік береді.

«Неліктен міндетті түрде вакцина алу 
керек? <йткені халықтың 95 пайыздан 
астамы екпе алған кезде оның тиімділігі 
жоғары болады. Иммундау әлемде 3 мил-
лион адамды құтқарып, бір миллионнан 
астам адамды ауру және (мір бойы мүгедек 
болып қалудан қорғайды. Балаларды жос-
пар лы иммундау енгізгенге дейін бала 
(лі мінің басты себебі инфекциялық ауру-
лар болып келді. Тіпті, осы  к(кж(тел, 
қы  зылша, тырысқақ секілді індеттер қазір-
гі кезде де науқасты азапқа салатын, сон-
дай-ақ (лім-жітімге жеткізуге себепші 
бо  лып отыр. Жыл сайын 10,6 миллион бала 
жа  сы беске жетпей шетінейді, (кініштісі, 
оның 1,4 миллионы вакциналау арқылы 
ал дын алуға болатын аурудан к(з жұмады», 
– дейді Астанадағы №1 қалалық балалар 
ауруханасының Пульмонология б(лімше-
сінің меңгерушісі, жоғары санатты дәрігер 
Валентина Новикова.

Алайда қазір, кейбір ата-аналардың 
иммундауға деген сенімсіздігі бар. Тіпті, 
пандемия кезінде вакцинадан бас тарту 
немесе екпеге қарсы шығу секілді қозға-
лыс тар пайда болған еді. Зерттеулер к(р-
сеткендей, вакциналаудың 5%-ға т(мендеуі 
аурудың (ршуін 40-тан 4000%-ға артты-
рады. ДДҰ осындай індеттің (ршуін 
болдырмас үшін халықтың кем дегенде 
95%-ын вакциналауды ұсынады.

Мәліметтерге жүгінсек, елімізде жыл 
сайын шамамен 5 млн адам, оның ішінде 

1,3 млн 14 жасқа дейінгі бала екпе алады. 
Ма мандар COVID-19 пандемиясы сал-
дарынан жоспарлы иммундаудан (тетін 
балалар саны азайғанын, бұл алдын алуға 
болатын аурулардың (ршуі және оның 
(лім-жітімінің (суіне ықпал етуі мүмкін 
деп қауіптеніп отыр. 

Медицина мамандарының айтуынша, 
егер вакциналау жүргізілмесе, к(кж(телмен 
ауырған он баланың біреуінің (кпесі қа-
бынып, 1 мың бала ауырған жағдайда оның 
ішіндегі 20-сының ауруы тырысуға ұласып, 
т(рт баланың миына зақым келуі (энце-
фалопатию) мүмкін.

ҚР ДСМ Қоғамдық денсаулық сақтау 
ұлттық орталығына қарасты «Санитарлық-
эпидемиологиялық сараптама және мони-
торингтің ғылыми-практикалық орталы-
ғы» ШЖҚ-ғы РМК филиалының ұсынған 
мәліметіне бойынша 2022 жылы елімізде 
к(кж(тел жұқтыруға қатысты 3 оқиғасы 
тіркелген. 

«Үшеуі де мамыр айында анықталған. 
Бұл – 100 тұрғынға шаққанда, 0,01 к(р-
сеткіш. Екі науқас Атырау облысында, бір 
сырқат Солтүстік Қазақстан облысында 
анықтал ды. Оның біреуі жасқа толмаған, 
екіншісі 2-3 жас арасында, үшіншісі 30 
жас  тан асқан. Осы үшеудің екеуі екпені 
ал  маған, ал біреуіне екпелердің кейбірін 
ғана алған. Екпе алмағанның біреуінде бас 
тар  тылған болса, екіншісінде вакцина са луға 
денсау лығы келмеген», – дейді орта лық   тың 
эпи демиологі Екатерина Василевская.

Оның айтуынша, қазір елімізде аралас 
АбКДС вакцинасын салдыру к(лемі 
балалар арасында (те жоғары екен. Яғни, 

95 пайыздан кем емес. Бұл ДДҰ ұсынған 
межеге жетеді. 

Педиатр Инна Калакпасованың тү-
сіндіруінше, к(кж(телді емдегенде, анти-
биотиктер, сондай-ақ антигистамин 
препараттары тағайындалады.

«К(кж(тел – жұқпалы. Аурудың инку-
бациялық кезеңі – орта есеппен 7-14 күн. 
Науқас инфекцияны 25 күнге дейін жұқ-
тыруы мүмкін. Сондықтан оны осы ара-
лықта оқшаулау қажет. Ауру қоздырғы шы 
науқастың ж(телу немесе түшкіруі салда-
рына ауа тамшыларымен таралады. Оны-
мен 7 жасқа дейінгі балалар к(п ауырады. 
Егер осы аурудың екпесін алмаған бала 
науқаспен байланыста болса оның жұқтыру 
ықтималдығы 70-90 пайызға жетеді», – 
дейді Инна Калакпасова.

Айта кетерлігі, бабаларымыз к(кж(-
телмен ауырған науқасқа қасқалдақтың 
қанын ішкізіп немесе етін жегізіп емдеген. 
Қазір кептердің де қанын ішкізеді екен. 
Сондай-ақ киікотын қайнатып ішеді. 
Халық арасында дерті жазылмаған сәбидің 
ата-анасы к(лденең к(к атты кісінің 
жолын тосып, одан кеңес сұрайды. Қазірде 
к(к атты болмаса да, к(к к(йлек киген 
к(шедегі адамнан сұрайды. Ол кісі қандай 
ем айтса, ырымдап сол емді жасайды. 

Қысқасы, індет (ршіп кетсе, оның бе-
тін қайтару (те қиынға соғады.  Оны күні 
кеше ғана коронавирус пандемиясы 
кезінде к(рдік. Сондықтан инфекциялар-
дың таралуына тоқтау салу үшін медицина 
мамандарының кеңесіне құлақ түріп, 
міндеттелген екпеден бас тартпауымыз 
керек.

Жәнібек АМАНГЕЛДІ

«ОСЫ ЖӨТЕЛ КЕТЕР МЕ 
ТАМАҒЫМНАН»...
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Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

ЖЕР ҮЙЛЕРДЕ ЖЫЛЖУ 
БОЛҒАНЫМЕН...

Жақында �ңірде арнайы бағ-
дар лама қолға алынды. Қала ған-
дар «Тұрғын үйді жаңғырту орта-
лығы» арқылы 5 жылға па йыз сыз 
несие ала алады. 

Бұл баспана жайлы облыс әкі-
мі Ермағанбет Б�лек паев айтты: 

«Біздің алдымызда �ңірді газ-
дандыру және тұрғындардың 
�мір сүру сапасын жақсарту мін-
деті тұр. Бірақ қаржылық шығын-
дарға байланысты орталық газға 
қосылу барлығына бірдей қолже-
тімді емес екенін түсінемін. Ха-
лық  тың әлеуметтік осал топтары 
үшін бізде бірреттік т�лем – 300 
мың теңге. Ал осы санатқа жат-
пай тындар үшін арнайы бағдар-
лама әзірледік. Қарағанды облы-
сы ның тұрғын үйді жаңғырту 
орта  лығы арқылы сіз орталық 
газ ға қосылу үшін 5 жылға пайыз-
сыз несие ала аласыз. Биыл бұл 
бағ дарламаны 300-ге жуық үй 
пай  далана алады. Келер жылдан 
бастап қатысушылар санын 500 
үйге жеткіземіз. Бұл бағдарламаны 
пайдалану үшін «ҚазТрансГаз 
Аймақ» компаниясынан техника-
лық шарттарды алып, одан кейін 
Тұрғын үйді жаңғырту орталы-
ғына жүгіну керек», – деді облыс 
басшысы.

Алғашқылардың бірі болып 
осы бағдарламаны пайдаланған 
Қарағанды қаласының тұрғыны 
Сәния Нығматуллина болса бағ-
дарлама игілігін к�ргенін айтты:

– Біздің Речная к�шесіне газ 
қыстың алдында әкелінді. К�к-
тем ге қалдыруды ж�н к�рдік. Дәл 
осы кезде керемет мүмкіндік 
туды. Бағдарлама туралы әлеу-
меттік желіден оқып, бірден 
«ҚазТрансГаз Аймаққа» техника-
лық шарттарды алу үшін бардым. 
Сома 749 мың теңгені құрады. 
Б�ліп т�леу 5 жылға, ай сайынғы 
т�лем – 12 500 теңге, – деді қала 
тұрғыны.

Қарағанды облысының тұр-
ғын үй қорын жаңғырту орта-
лығы ның директоры Данияр 
Дүй сем баев та бұл жоба туралы:

– =рине, бұл – жақсы қадам. 
Адамдарға бірден к�п ақша 
жұмсаудың қажеті жоқ. Сонымен 
қатар сапалы жұмыстарды жүр-
гізуге мемлекет кепілдік береді. 
Біз бағдарламаның опера торы-
мыз. Бұл – республикадағы пи-
лоттық жоба. Облыстық бюд-
жеттен қаражат б�лінді. Несие 
рәсімдеу барынша жеңілдетілді. 
Барлығы тұрғындардың ширақ-
тығына байланысты. Барлық 
құ жат болған жағдайда жұмыс-
тарды толықтай �ткізуді рәсімдеу 
шамамен 10 күнді алады, – дейді.

Облыс орталығының тұрғын 
үй лерін газдандыру кезең-кезеңі-
мен жүргізілуде. Бүгінде бұл 
қызмет 4 мыңнан астам абонентке 
қолжетімді, олардың т�рттен бір 
б�лігі техникалық шарттарды 
алды. 808 газға қосылған.

Желі құрылысы да жалғасуда. 
Биыл үшінші кезең аяқталуы 
тиіс, бұл тағы 2 057 тұрғын үйді 
газ бен қамтуға мүмкіндік береді.

=рине, бәрі бірден бола сал-
масы анық. Қарағанды қала сы-

ның құрылыс б�лімінің бас шысы 
Мұрат Камалиев қаланы газдан-
дыру 2019 жылы бастал ғанын, 
жоба т�рт кезеңнен және 16 іске 
қосу кешенінен тұратынын айт-
ты. 

...«ЖЭО» АСЫҒАР ЕМЕС
Жақында газдандыру мәселесі 

туралы �ткен жиында Қарағанды 
қаласының әкімі Мейрам Қожу-
хов «Қарағанды Энерго центр» 
ЖШС бас директоры Са бырғали 
Ыдырысовқа экология тақыры-
бын да сұрақ қойды. Қала басшы-
сының  «Қаладағы жылу электр 
орталығының отынның басқа 
түріне ауыстырудың тео рия лық 
мүмкіндігі бар ма?» деген сауалына  
Сабырғали Ыдыры сов қазір жаңа 
қазандық салу жоспар ланып 
отырғанын, компания бас шы лығы 
оны Экология және табиғи ре-
сурстар министрлігі және Энер-
гетика министрлігімен бір лесе 
отырып газға к�шіру мүм кін дігін 
қарастырылғанымен, бірақ одан 
бас тартылғанын айт ты.

– Біздің станса үшін жақын 
арада да газға к�шу қарастырыл-
маған. Жаңа қазандық пен тур-
би на міндетті түрде к�мірмен 
жанатын болады, – деді Сабыр-
ғали Ыдырысов.

«Қарағанды Энергоцентр» 
ЖШС бас директоры 2027-2028 
жылдары газ құбыры  ЖЭО-1-де 
ғана пайда болатынын, бұл стан-
са ларды газға к�шіру мәселесі әлі 
күн тәртібінде тұрмағанын айтты.

Мейрам Қожухов «ЖЭО-ны 
газға к�шіру тұтынушылар үшін 
тарифті �згерте ме?» деген сұра-
ғына Сабырғали Ыдырысов «газ 
бағасы қымбат, ал ең арзан отын 
– к�мір» деп жауап берді. 

Бас директор сонымен қатар 
автоматтандырылған бақылау 
жүйесін енгізу бойынша жұмыс 
жүргізіліп жатқанын, ол әрбір 
турбинаға орнатылуы тиіс және 
мониторда эмиссия к�рсеткіш-
терін онлайн режимде к�рсете-
тінін айтты.

Одан кейін күл үйіндісі тақы-
рыбы қозғалды. Мейрам Қожухов 
алдағы 10 жылда күл т�гетін жер 
бар деді. Осыған қарамастан 
отын ның басқа түрлеріне к�шу 
мәселесін қарастыру қажет.

Сабырғали Ыдырысов к�мірді 
пештерде толығымен жағу мүмкін 
емес, к�мірдің 40 пайызы күлге 
айналады деп жауап берді. 

Иә, к�мірді жаққанда ауаға 
түтін тарап, жұрттың мазасын 
ғана алмай, қыста ақ қар қарайып 
жатқанына да к�з жеткізіп жүр-
міз. Жел тұрса, к�мір қалдығы 
күл де жақын жатқан ауылдарды 
к�міп тастары хақ. Осы жағы да 
айтылды.

– Кем дегенде 1,5 миллион 
тонна күлді күл үйіндісіне тастау-
ға мәжбүрміз. Сұрақ к�п. Күлді 
неге қолдануға болмайды? Kткен 
жылы жол салушыларға 50 мың 
тонна күл бердік. Бірақ күлдің 
бүкіл к�лемін жоқ қылу немесе 
біреуге беру мүмкін емес. Бола-
шақта біраз перспектива болады 
деп ойлаймын, – деп жауап берді 
бас директор.

=рине, газдандыру жалғасады. 
Сондықтан халыққа әлі біраз 
уақыт түтінге тұншыға тұруға тура 
келері анық...

Қарағанды облысы

�ара�анды облысында�ы басты мәселені� бірі – газдандыру. 
�ысты к�ні �ара�анды �аласы к�к т�тінге «�ары�» болып �алса, 
Теміртау �ысы-жазы ыс�а т�ншы�уда. «Басты мәселе к�мір-
ден» деген шенділер газ�а к�шуді 2019 жылы бастап кеткен 
болатын. Дегенмен б�л ау�ымды шара созылып кетті. �азір 
осы мәселе бойынша кеншілер �аласында к�нде жиын...

ГАЗ МӘСЕЛЕСІ ТОЛЫҚ 
ШЕШІЛДІ МЕ?

�ызылорда облысында жалпы�лт-
ты� біры��ай жобалар пулы �алып-
тасып, биылды� �зінде �ана ��ны       
13,4 миллиард те�ге т�ратын  9 жоба 
ж�зеге асырылды. Б�л туралы ��ір 
басшысы Н�рлыбек Нәлібаев Орталы� 
коммуни кациялар �ызметіні� ала�ында 
�ткен брифингте мәлімдеді. 

Жадыра МҮСІЛІМ 

Аймақтың әлеуметтік-экономикалық 
дамуы туралы �ткен баспас�з мәслихатында 
баяндама жасаған ол биыл 4 айдағы атқа-
рылған жұмыстарға тоқталып, алда істелуі 
тиіс қыруар шаруа күтіп тұрғанын жеткізді. 
=кімнің айтуынша, елдегі жүзеге асырылып 
жатқан аса маңызды саяси реформалардың 
іс жүзінде қолдау табуына Сыр жұртшылығы 
жарқын болашақ жолына тура таңдау жасап, 
ауызбіршіліктің үлгісін к�рсетіп келеді. 
Айталық, соңғы жылдарда Президент пен 
Үкіметтің ерекше қолдауымен �ңірде қолға 
алынып жатқан тың жоба к�п. Биыл т�рт 
айда облыстың әлеуметтік-экономикалық 
дамуы оң нәтиже к�рсеткен. Мәселен, ауыл 
шаруашылығының �німі – 1,6, �ңдеу �нер-
кәсібінің  к�лемі – 1,9, пайдалануға берілген 
тұрғын үйлер к�лемі – 2,4, сауда к�лемі – 
2,5, инвестициялар тарту – 42,1 және құры-
лыс жұмыстарының к�лемі  44,0 пайызға 
артқан.  

«Қызылорда облысының бюджеті 593 
мил лиард теңгеге жетті. Бұл былтырмен 
салыс тырғанда 53 пайызға артқан. Бюджеті-
міздің 64 пайызы әлеуметтік салаға бағыт-
талған. Сондай-ақ �неркәсіп �ндірісінің 
70%-ға жуық үлесін алатын тау-кен секто-
рында 2013 жылдан бері мұнай �ндіру 6,5 
миллион тоннаға азайды. Жаңа мұнай кен 
орындарын игеру үшін «Шу-Сарысу» бас-
сей нінде геологиялық-геофизикалық зерт-
теу жұмыстары аяқталып, мұнай қорын 
бекі ту жұмыстары жүргізілуде. Бұдан б�лек, 
Арал бассейнінің батыс пен шығыс б�лігінде 
зерттеу жалғасуда. Сараптама қорытындысы 
келер жылы анықталады», – дейді �ңір 
басшысы. Ал шикізатқа тәуелділікті т�мен-
дету мақсатында экономиканы әртарап-
тандыруға бағытталған түрлі жоба қолға 
алы ну да. Индустрияландыру аясында 
аймақта құны 607 миллиард 700 миллион 

теңгені құрайтын 34 жоба жүзеге асып жа-
тыр. Егер бұл мақсат ойдағыдай іске асса, 
6 мың 300 тұрғынды жұмыспен қамтуға мүм-
кіндік беретін к�рінеді.  

Сонымен бірге облыста былтыр қазан 
айынан бастап �ңдеуші �неркәсіпке серпін 
беретін шыны зауыты жұмысын бастаған. 
Былтыр зауыт елімізді 32 мың тоннадан ас-
там �німмен қамтамасыз етсе,   биыл 4 айда 
3,5 миллион текше метр шыны �німі �ндірі-
ліпті. Зауыт �німі республикада ғана емес, 
Kзбекстан, Қырғыз Республикасы, Тәжік-
стан мен Ресейге экспортқа шығары лып 
келеді. 

Алдағы уақытта шыны зауытының жа-
нынан 32 миллиард 800 миллион теңгені 
құрайтын 3 ілеспе кәсіпорын ашылатынын 
айтқан Нұрлыбек Нәлібаев: «Бұл жобалар 
жаңа жұмыс к�зін құруға, халықтың табысын 
арттыруға мүмкіндік береді. Ірі жобалардың 
бірі – «Шалқия» кен орнында тау-кен байы-
ту комбинатының құрылысы. Оның жұмысы 
биыл басталады. «Бала-Сауысқан дық» кен 
орнында қара тақта тасты авто клавты �ңдеу 
бойынша тәжірибелік-�ндірістік кешен 
жұмыс істеуде. Былтыр кешенде 454 тонна, 
ал биыл 4 айда 81 тонна �нім �ндіріліп, 

Ұлыбритания, Ресей елдеріне экспортталды. 
Мемлекет басшысының тапсырмасына 
сәйкес Жалпыұлттық бірыңғай жобалар 
пулы қалыптасып, құны 907 миллиард теңге-
ден асатын 36 жоба енгізілді. Ал былтыр 
құны 5 миллиард 100 миллион теңге болатын 
т�рт жоба іске қосылды. Оның ішінде Үй 
құрылысы комбинаты, 350 орындық мек-
тепті кеңей ту, Балық �ңдеу цехы, К�к� ніс 
сақтау қоймасы бар. Биыл да 9 жобаны 
жүзеге асы ру ды қолға алып отырмыз. Оның 
ал ғаш қысы іске қосылды. Мұндай ірі жоба-
лар дың жүзеге асуы �ңірде инвестиция к�-
ле мін арттыруға мүмкіндік береді. Айма-
ғымыз инвестиция тарту қарқыны бойынша 
рес пуб лика к�лемінде алдыңғы қатардан 
к�рін генін де айтып �ткім келеді. Биыл ай-
маққа 424 миллиард теңге к�лемінде инвес-
тиция тартылады», – дейді.

Kңірде кәсіпкерлікті дамытуға да айтар-
лықтай к�ңіл б�лінген. Соның ішінде шағын 
және орта бизнесті дамытуға басымдық бе-
рілуде. Биыл бес айдың �зінде кәсіпкерлікті 
қаржылай қолдауға әртүрлі к�зден 23 мил-
лиард теңгеге жуық қаржы қаралып, 1 700 
жо баға қолдау к�рсетілген к�рінеді. Атап 
�тсек, «Кәсіпкерлікті дамыту ж�ніндегі ұлт-
тық жоба»  аясында жыл басынан бері несие 
портфелі 8 миллиард 600 миллион теңгені 
құрайтын 168 жоба субсидияланған. Шағын 
және орта кәсіпкерлік субъектілерінің саны 
76 мың бірлікті құрап, 33%-ға ұлғайыпты. 
Бұдан б�лек, Мемлекет басшысының тап-

сыр масына сәйкес жастардың кәсіпкерлік 
бастамаларына 2,5%-бен жеңілдетілген 
несие берілген. Ал «Ауыл аманаты» аясында 
тағы да 2,5%-бен 3 миллиард теңгенің 454 
жобасына жеңілдетілген несие ұсынылған. 
Мемлекеттік қолдаудың бұл шаралары не-
гізінен �ңдеу �неркәсібін дамытуға бағыт-
талуда.

Халықты жұмыспен қамту мен жаңа 
жұмыс орындарын ашу – облыс алдында 
тұрған басты міндеттердің бірі. Президенттің 
10 мың адамға 100 жаңа жұмыс орнын құру 
тапсырмасына сәйкес былтыр �ңірде 12 
мыңнан астам жұмыс орны құрылып, жыл-
дық жоспар 263 пайызға орындалыпты. 
Оның нәтижесінде жұмыссыздық деңгейі 
4,9 пайызға, жастар арасындағы жұмыс-
сыздық  4 пайызға тұрақтап отыр. Одан 
б� лек, биыл «Kңірлік жұмыспен қамту    Жол 
картасы»  аясында жұмыссыздық деңгейін 
4,8 пайызға дейін т�мендету жоспарлануда. 
Осылайша, �ңірлік картадағы жоспардың 
43,3 пайызға орындалуына қол жеткізу 
мақсат етілген аймақта 19 мың жұмыс орны 

құрылыпты. Оның 16 мыңға жуығы жаңа 
жұмыс орындары екенін де әкім ерекше 
айтып �тті.

  Ауыл шаруашылығы – �ңір эко-
номикасының негізгі салаларының бірі.

Табиғи-климаттық жағдайына байла-
нысты аймақтың егіншілік саласы суармалы 
егіске негізделген. Биыл осы егіс алқабын 7 
мың гектарға ұлғайтып, 196 мың гектар 
алқапқа ауыл шаруашылығы дақылдары 
егіліп жатыр. =ртараптандыру жұмыстарын 
жалғастыру мақсатында мал азықтық және 
бақша дақылдарын, сондай-ақ негізгі дақыл 
– күріштің к�лемін де ұлғайту жоспарланып 
отыр. Осы әлеуметтік маңызды дақылдарды 
егіп алуға ынталы тұрғындар үшін былтыр 
арнайы жер телімдерін  дайындап беруді 
бастағандарын айтқан облыс әкімі: «Бұл игі 
бастама биыл да жалғасып, қала мен аудан-
дарда 5 488 отбасына 3 мың гектардан астам 
жер берілді. Биыл азық-түлік қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету және Сыр диқандарын мем-
лекеттік қолдау мақсатында «Азық-түлік 
келісімшарт корпорациясымен» күріш 
�німін форвардтық сатып алуға қол жеткі-
зілді. Келісімді тиімді іске асыру үшін 
Үкіметтің қолдауымен 1 миллиард 200 мил-
лион теңге қаралды. Сондай-ақ Украина 

мемлекетінің ғалымдарымен бірлесіп �ңірі-
мізде демонстрациялық алаң ашылуда. 
Оның негізгі мақсаты – су тапшылығына 
бай ланысты тамшылатып суару әдістерін 
қолдану арқылы әртараптандыру бағытын-
дағы дақылдардың, күріштің бірнеше 
сортын тәжірибе ретінде енгізу», – деді.

Сыр �ңірінің экономикалық және эко-
логиялық жағдайы, халықтың тыныс-тірші-
лігі �зен суымен тікелей байланысты. Сон-
дықтан Сырдария �зені мен Арал теңізіне 
қатысты жағдай қашанда �зекті.  Соңғы 12 
жылда Солтүстік Арал теңізінің суы 8 мил-
лиард 500 миллион текше метрге азайып 
кеткені сыр жұртшылығын ғана алаңдат-
пайды. Тұтас �ңірдің тағдырына байланысты 
ахуал болғандықтан,  Аралдың тағдырын 
Парламент пен Үкіметтің алдында да үнемі 
к�теріп келе жатқанын тілге тиек еткен 
Нұрлыбек Машбекұлы: «Мемлекетара лық 
келісімнің нәтижесінде былтыр теңізге 816 
миллион текше метр су келсе, биыл бес айда  
1 миллиард 600 миллион текше метр су түсті. 
Мемлекет басшысының қолдауымен был-
тыр дан бастап «К�карал б�гетін сақтап 
қалу» жобасы іске асуда. Бұл жоба келесі 
жылы аяқталады. Қолға алған ісіміз сәтті 
жүзеге асса, К�карал б�гетінің бұзылу қаупі 
жойылып, теңізде су айналымы қалып та-
сады», – деп отыр. 

Бүгінде аймақтағы �з мақсатына сай 
пайдаланылмаған ауыл шаруашылығы 
жерлерін мемлекет меншігіне қайтарып, 

қайта айналымға қосу жұмыстары қарқынды 
жүріп жатыр. Мәселен, былтыр 157 мың 
гек тар жер қайтарылса, биыл 200 мың гек-
тар дан астам жерді қайтару қолға алынбақ. 
Сонымен бірге облыстағы ауылдарды 
дамытуға да ерекше ден қойылған. Облыс 
к�леміндегі ауылдық аумақтарға биыл 17 
миллиард 100 миллион теңге б�лінген. Бұл 
қаржы елді мекендердің инженерлік-инфра-
құрылымдарын жаңғыртуға, әлеуметтік 
ны сандар құрылысын салу мен ж�ндеу жұ-
мыстарына, мамандарды әлеуметтік қолдау-
ға, шағын және орта кәсіпкерлікті дамытуға 
бағытталған. Осы жұмыстарға тұрғындарды 
ынталандыру мақсатында биылдан бастап 
�ңірде «Үлгілі елді мекен» конкурсы �ткізі-
луде.  Конкурсқа облыстық бюджеттен 467 
миллион теңге б�лініп,  «Үлгілі ауыл», «Үлгі-
лі аудан орталығы», «Қы зыл орда қаласының 
үлгілі шағынауданы» номинациялары бо-
йын ша жеңімпаз анық талады. Тәуелсіз 
сарапшы лардың т�релі гімен анықталып, 
жеңімпаз атанған елді мекендерге 14 техника 
табысталмақ. Бұдан б�лек, қаланың жеңім-
паз  шағын аудан дарына қосымша скверлер 
мен спорттық алаңдар салып, к�ше-аула-
ларға жарықтан дыру жұмыстары жүргізілетін 
болады. Kңірді дамытуға арналған мұндай 
ынталандыруға бағытталған конкурсты ай-
мақ басшылығы жыл сайын �ткізуді дәстүрге 
айналдырмақ. 

Журналистердің сауалына жауап берген 
облыс әкімі �ңірдегі қолға алынып жатқан 
бірқатар жұмыстың жемісін беріп, алдағы 
жыл дары да ел игілігі үшін атқарылатын 
жобалар жол үстінде тоқтап қалмайтынын 
айтты. Оның ішінде тұрғын үй саласы, инже-
нерлік-инфрақұрылымды дамыту, халықты 
ауызсумен қамту, газдандыру мен автомобиль 
жолдарының жай-күйіне де айрықша ден 
қойылып отырғанын айтады. Бұл ғана емес, 
аймақтағы жылу-электр орталықтарының 
жұ мысын жандандыру, жолаушылар тасы-
малдау қызметін жақсарту, денсаулық сақтау 
саласының даму динамикасын да арттыруға 
назар аударылады. Президенттің бастама-
сымен жүзеге асырылатын «жайлы мектеп»  
жобасы аясында облыста  21 мектеп бой 
к� термек. Бұдан б�лек, «Білімді қолдау 
қоры» есебінен Қызылордада дарынды бала-
ларға арналған физика-математика бағы-
тын дағы мектеп-интернаттың  құры лысы 
басталыпты. 

Kңірдің ажарын келтіріп, жұрттың жағ-
дайын жақсарту бағытындағы бұдан басқа 
да жұмыстардың  бірнешеуіне тоқталған 
облыс әкімі Сыр елін к�ркейтуге үлес қосып 
жатқан жергілікті кәсіпкерлер мен облыстан 
шыққан меценаттар да барын айтты. «Туған 
жерді бірге түлетейік!» үндеуі аясында олар 
да аймақтың дамуына белсенді араласып, 
қайырымдылық шараларына да қатысып 
келеді екен. С�з соңында Нұрлыбек Нәлі-
баев аймақ халқы атынан осы игі бастама-
ларға қолдау білдірген жерлестеріне алғысын 
айтып, жұмыла к�терген жүк жеңіл боларын 
жеткізді. 

ӨҢІРДІ ДАМЫТУДАҒЫ 
ӨЗГЕШЕ ӘДІС
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ЕГІСТІК КӨЛЕМІ АРТТЫ 

Айма�пен аттас Жамбыл ауданыны� әлеу-
меттік �әм экономикалы� әлеуеті жыл санап 
артуда. 17 ауылды� округтегі 42 елді мекенде 
88 мы� халы� т�рып жатса, оны� 40,3 мы� 
адамы экономикалы� белсенділер �атарында. 

Саятхан САТЫЛҒАН

Асыраушы саласы алшаң басқан ауданда 3 мыңға 
жуық агроқұрылым жұмыс істейді. Оның ішінде 4 
�ндірістік кооператив, 35 ауылшаруашылық 
кооперативі және 2 863 шаруа қожалығы бар.

!ткен жылдың қорытындысымен ауыл шаруа-
шылы ғы �німінің жалпы к�лемі 70,2 млрд теңге не-
месе  109,5 пайызға жеткен. Ал биылғы   4 айда ауыл 
шаруашылығы �німінің шығарылымы 6,9 млрд 
теңгені құрап, мұндағы �сім 100,9 пайызды діттеп 
отыр.

Былтыр 58 471 гектар жерге астық, ш�п, бақша 
�німдері мен басқа да дақылдар егіліп, мол �нім 
жиналған. Ал шаруаларды ағын сумен қамту үшін 
Тоғызтарау ауылындағы Аса �зенінің арнасына 
гидротехникалық ғимарат құрылысы жүргізілуде. 
Сондай-ақ Аса �зенінің арнасына шлюз орнату 
жұмыстары да қолға алынған.

Ауыл шаруашылығы техникаларын жаңарту 
жұмыстары да назардан тыс қалмаған. Былтыр шаруа 
қожалықтарға 709 млн теңгеге 131  ауылшаруашылық 
техникасы алынса, биылғы жылдың 4 айында  324 млн 
теңгеге 37  техника пайдалануға берілген.  

– Шаруалардың �німдерін сапалы сақтау үшін 
қойма салу жұмыстары жүйелі жүргізілуде. !лкеде  42 
400 шаршы метр, сыйымдылығы 37 829 тоннаны 
құрайтын 113 қойма бар. Бүгінде мұнда  660 тонна сәбіз 
сақталады.  Бұдан б�лек, 2023-2025 жылдары 4 жеміс 
және к�к�ніс сақтайтын қойма салу жоспарлануда. 
Олардың сыйымдылығы 1 560 тонна болмақ.

Аудан бойынша ауыл шаруашылығы мақсатындағы 
жайылым жер 177 мың гектарды құрайды. Бүгінгі 
күнге  Мемлекет басшысының тапсырмасы негізінде 
37 300 гектарды құрайтын жайылым жетіспеушілігі 
анықталып, ауыл шаруашылығы мақсатындағы 
жалпы к�лемі 1 337 гектар жер мемлекет меншігіне 
қайтарылды.

Тұрғындардың тұрмыстық табысын арттыруға 
бағытталған «Ауыл аманаты» жобасымен Бесағаш, 
!рнек, Қаракемер ауылдық округтерінің тұрғындары 
�з кәсібін ашып, жалпы 538 адам жұмыс орнымен 
қамтылды. 

Бүгінгі күнге жоба аясында  532 жеке кәсіпкерге 
2 млрд 263 млн теңгеге несие берілді. 

Биыл баламасыз жобаның игілігін Айшабибі, 
Қарасу, Тоғызтарау ауылдық округтері к�ретін бола-
ды, – дейді Жамбыл ауданының әкімі Ерлан Қыдыр-
алыұлы. 

Ауданда 15 �неркәсіп нысаны жұмыс істейді. !т-
кен жылы �неркәсіп саласында 25,2 млрд теңгенің 
�німі �ндіріліп, нақты к�лем индексі 109,6 пайызды 
құраған. Сонымен қатар «АЕК АСА» жылына 50 
Мегават күн сәулелі электр стансасын, «Ерсад-2021» 
тігінді емес материалдардан медициналық бұйымдар 
шығаратын зауытты іске қосқан. 

Биыл ауыл шаруашылығы саласында 15,3 млрд 
теңгеге  91 жоба іске асырылып, 568 жаңа жұмыс орны 
ашылады деп жоспарланған.  !неркәсіп саласындағы 
60 жобаға   7,1 млрд теңге жұмсалып, 461 жұмыс орны 
ашылмақ. 

Ауданда 7646 шағын және орта бизнес субъектісі 
тіркелсе, онда 7 915 адам жұмыс атқаруда. !ндірілген 
�нім к�лемі – 6,1 млрд теңге. 

Бизнестің Жол картасы бағдарламасы шеңберінде 
болса, 7 жобаға 220,7 млн теңгеге несие беріліп, 25 
жұмыс орны құрылған.

Ауданның  алға қойған кешенді, ұзақмерзімді 
жобалары да аз емес. Мәселен,  2025 жылға дейін 
жалпы құны 30,8 млрд теңгені құрайтын түрлі бағыт-
тағы 115 инвестициялық жоба жүзеге асырылады деп 
күтілуде.  Нәтижесінде, 793 адам жаңа жұмыс орны-
мен қамтылмақ.

Тағы бір жағымды жаңалық, биыл «Ауыл – ел бе-
сігі» жобасы шеңберінде 45 жоба іске асырылатын 
бол са, кәсіпкерлікті дамыту ж�ніндегі ұлттық жоба 
бойынша жұмыспен қамтудың белсенді шараларына 
2 038 адам тартылған.

Алдағы уақытта ауданның әлеуметтік-экономика-
лық даму к�рсеткішіне серпін беретін жобалар мен 
ауқымды жұмыстар атқарылып, тұрғындарға қолайлы 
орта қалыптастыру жұмыстары жалғаса бермек.  
Сонымен қатар аудан ажарын ашу мақсатында мұра-
ғат, үш қабатты кітапхана, балалар мен  тұрғындарға 
арналған ойын-сауық, сауда-саттық орталықтарының 
кірпіші қаланбақ. Мұнымен қоса, Желтоқсан оқи-
ғасына қатысушыларға арналған аллея мен орталық 
Абай к�шесі заманауи үлгіде жаңғыртылады. 

Міне, бұл аймақпен аттас ауданда атқарылып жат-
қан жұмыстың бір парасы ғана. Бұдан б�лек, әлеу-
меттік салада, тұрғын үй, ауызсу, к�гілдір отын мен 
жол құрылысы сияқты бағыттарда да атқарылып 
жат қан толайым тірлік к�п. Ең бастысы, елді мекен 
дамудың даңғыл жолына к�ш түзеді. Егер ауданның 
экономикасы артса, әлеуметтің әлеуеті де жақ сара-
тыны анық. Сондықтан баянды бастамалар жемісін 
беріп, тұрғындар игілігін к�рсін деп тілейміз. 

Жамбыл облысы 

Даму

Сыр �ңіріндегі іргелі ғылым ордасының тоқы-
рап тұрғаны соңғы жылдары жиі айтылып жүр. 
Басқасын айтпағанда, ғылыми институттың бас 
ғимаратының тозығы жетіп, ж�ндеу к�рмегеніне 
біраз жыл болды. Сапасы сыр берген ғимаратта 
жұ мыс істеп жатқан ғалымдарға ешқандай жағдай 
жасалмай тұр. Соның салдарынан ғылыми орталық 
қызметкерлері мемлекеттен қолдау болмай, 
қаржылық тоқырауға ұшырап, �лместің күйін 
кешіп отырғанын айтып отыр. 

Ең алғаш аталмыш мекеме 1933 жылы Бүкіл-
одақ тық Күріш тәжірибе стансасының қарама-
ғындағы Қызылорда күріш тәжірибе егістігі болып 
құрылған. Содан бері атауын бірнеше мәрте �згерт-
кен ғылыми-зерттеу орталығы бүгінде іркіліссіз 
ізденістің нәтижесінде �міршең  жобалар бойынша 
жұмыс жүргізіп, жемісті жетістіктерге қол жеткізіп 
келеді. Дейтұрғанмен, ғылыми жаңалыққа ден қо-
йып, жаңа сұрыптар дайындауға еңбек етіп жүрген 
ғалымдар қауымы қолдауға зәру.

«Қазір институттың ахуалы �те т�мен. Биыл 
мекемеден 2023 жылғы базалық қаржыландыруды 
мүлде алып тастады. Жалпы, елімізде 13 ғылыми 
мекеме мемлекеттік қаржыландырудан қағылып 
отырғаны мәлім. Соның қатарында Күріш инсти-
туты да бар. Қазір ғылыми орталық қызметкерлері 
6 айға жуық уақыт бойына еңбекақысыз отыр. Тек 
қызметкерлердің айлықтары нысаналы қаржылан-
дыру бағдарламасы шеңберінде ғана жүргізілуде. 
Бұл бағдарлама негізінде бізде 4 жоба бойынша 
жұмыс жүргізіледі. Яғни, белгіленген шарттарға 
сәйкес қосымша қызмет к�рсетеміз. Аталмыш 
бағ дарлама 2021-2023 жылдарға арналғанын ескер-
сек, биыл бұл жобалар негізіндегі жұмыстар да 
аяқталады. Соған орай қосымша табыс к�зі тоқтап, 
еңбекақы т�леу мәселесі тіпті қиындай түс-
пек», – дейді Қазақ күріш шаруашылығы ғылыми-
зерттеу институты басқарма т�рағасының ғылыми 
істер ж�ніндегі орынбасары Жанар Жұма ділова. 

Қаржы тапшылығының қолбайлау болғаны 
салдарынан биыл к�ктемгі егіс жұмыстарын да 
бастау қиынға соққан. Соған орай басқарма бас-
шы сы «Жан-арай» ЖШС-мен бірлесіп жұмыс 
жүр гізуге шешім қабылдап, әупірімдеп жүріп, к�к-
темгі егіс жұмыстарын ұйымдастырыпты. Сонымен 
қатар институттың �ндіріс орнын да осы серіктестік 
қар жы ландырып отырса керек. Бұл тұрғыда барлық 
қажетті техника мен жанар-жағармаймен қам тып 
келеді екен. 

Қазір ғылыми орталықта селекциялық жұмыс-
тар мүлде тоқтап тұр деп айтуға болады. Себебі 
ға  лым  дарға бірде-бір қолдау жоқ. Мәселен, мем-
лекет тарапынан жаңа сұрыптар дайындауға талап 
қойылады. Бұл жұмыстарға кемі 8-10 жылдай уақыт 
қажет. Ғалымдарға мемлекеттен қолдау болма ған-
дықтан, ұзақ жыл бойы ғылыми-зерттеу жұмыс-
тарын жүргізуге мүмкіндік жоқ. Институт бас-
шылығы осылай деп мұңын шақты. 

«Қазір ғалымдардың ғылыми жұмыстарымен 
айналысып, жаңа сұрыптар дайындауға мүм кіндігі 
жоқ. Оның үстіне, шаруашылықтар қа жетті 
тұқымдарды жыл сайын сырттан тасы мал дап жүр. 
Бұл да ғылыми институттың жұмысын жандан-

дыруға кері әсерін тигізуде. Яғни, ғылыми ор-
талықтың дайындаған тұқымына сұраныс бол-
майды деген с�з. Бүгінде �зіміз дайындаған әлемге 
әйгілі «Маржан» сорты сырттан жеткізілген жаңа 
сұрыптардың салдарынан ауруға шалдығып отыр. 
Бұл күріш сұрыбы 2006 жылдан бері «перекулез» 
деген індетке душар болды. Сондықтан оған деген 
сұраныс күрт т�мендеді. Соған сәйкес, бүгінде  
«Сыр сұлуы» мен «Айсара» атты жаңа сұрыптарды 
әзірледік. Соның ішінде «Сыр сұлуы» сортын 
былтыр �з қаражатымыздың есебінен шаруа-
шылық тарға енгіздік. Нәтижесінде, облыстың 40 
пайызға жуығын осы күріш түрімен қамтамасыз 
еттік. Ал «Айсара» сұрыбының перспективасы �те 
жоғары деп айтуға болады. Бұл сұрыпты әзірге 
�зіміздің тұқым бағымызда к�бейтіп жатыр-
мыз», – дейді Жанар Шәдібекқызы.

Басқарма т�рағасының орынбасары «Айсара» 
сортының �німділігіне байланысты шаруа-
шылықтардан үлкен сұраныс түсіп жатқанын алға 
тартады. Алайда бұл күріш сұрыбы әлі де �нді ріске 
енгізілмегенін жеткізді. Ал қолданыстағы сорттарға 
деген сұранысты арттыру үшін мемлекет тарапынан 
үлкен қолдау қажет. Бұл тұрғыда жыл сайын 
шаруашылықтарға күріш тұқымын жер гілікті 
ғылыми институттан алу міндеттелсе деген уәжін 
білдіріп отыр. Соған орай жылма-жыл белгіленген 
м�лшерде тұқым дайындап, бірқатар қаржылық 
қиындықты еңсеруге бетбұрыс жасалар еді деген 
пікірде.

Материалдық-техникалық базасы сын к�тер-
мейтін күйге жеткен ғылыми орталықта маман 
тапшылығы да сезіледі. Мекемеге жас мамандар 
кел генімен, ұзақ тұрақтамайды. Мұны қаржы тап-
шылығына байланысты еңбекақының уақытылы 
берілмеуімен байланыстырады.

Қаржы тапшылығының қолбайлау болғанына 
қарамастан, институт ғалымдары алдағы уақытта 
да жаңа сұрыптар шығаруға иек артып отыр. 
Қазірдің �зінде күріштен б�лек арпа дақылының 
жаңа сұрыптарын дайындауда. Ғалымдар жаңа 
технологияларды да қолданысқа енгізуге ынталы. 
Алайда үлкен нарыққа шығуға мемлекеттен қолдау 
күтеді. 

Жалпы, 90 жылдық тарихы бар ғылыми 
орталық Вьетнам мемлекетімен, Корей, Филиппин, 
Ресей елдерімен ішінара болса да, тығыз әріптестік 
байланыста жұмыс жүргізуде. Осылайша, алыс-
жақын шетелдермен байланысты үзбей, мүмкін-
дігінше тәжірибе алмасып келеді. 

Сондықтан институт тарапынан еліміздің 
ғылым саласын �ркендетуге бетбұрыс жасалып, 
мек емені базалық қаржыландыру мәселесі оңтай-
лы шешімін тапса деген талабын жеткізді. Қазіргі 
ахуал түзелсе, шетелдермен әріптестік байланысты 
бұдан әрі нығайтып, �міршең жобаларды жүзеге 
асыруға ниет білдіріп отыр.  

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Ы.Жа�аев атында"ы #аза� к%ріш шаруашылы"ы "ылыми-зерттеу институты елімізде 
ауыл шаруашылы"ын 'ркендету жолында аянбай е�бек етіп келе жат�ан іргелі мекеме 
саналады. Сырды� басты да�ылы – к%ріш шаруашылы"ын 'рістетіп, 'ндірісті жа�а 
с�рыптармен толы�тырып отыр"ан институтты� "ылыми-зерттеу жолында жеткен 
жетістіктері де жетерлік. Алайда білікті "алымдарды� басын біріктірген мекемені� со�"ы 
жылдары ахуалы к%рт т'мендеп кеткен. 

КҮРІШ ИНСТИТУТЫНАН 
КҮЙ КЕТТІ

Мəселе

Ұранхаевтың айтуынша, былтыр �ңірдің қыс-
қамерзімді экономикалық индикаторы 104,9%-ды 
құраған. Ең үлкен �сім – жұмыс істеп тұрған кәсіп-
керлік субъектілерінің санында, ол 120,4%-ға, �нер-
кәсіп �німі 109,7%-ға, құрылыс 108,8%-ға, �ңдеу 
�неркәсібі 106%-ға артқан. Ал негізгі капиталға 
салынған инвестициялар 8,2%-ға �сіп, 420 млрд 
теңгені құраған. Ауыл шаруашылығы �німдерін 

шығару 473 млрд теңгеге жетсе, бұл �сім мал шаруа-
шылығындағы �ндіріс к�лемін 4,1%-ға ұлғайту 
есебінен қамтамасыз етілген.

Абай облысында тіпті пайдалануға берілген тұр-
ғын үй саны да к�бейген. 

«340 мың шаршы метр тұрғын үй пайдалануға 
берілді. !сім арқылы 3 352 отбасы тұрғын үймен 
қамтылды. 2022 жылдың қорытындысы бойынша 
орташа айлық жалақы 24,2%-ға �сіп, 260 мың теңгені 
құрады», – деді Абай облысының әкімі. 

Нұрлан Ұранхаевтың с�зінше, облыста биыл 
небәрі 4 айда құрылыс секторы 159,8%-ға, инвес-
тиция лар 112,9%-ға, �ңдеу �неркәсібі 121,3%-ға, 
тұр ғын үйді пайдалануға беру 105,3%-ға, ауыл шар-
уа шылығындағы жалпы �нім 102,7%-ға �скен. Су-
мен жабдықтау объектілерін қаржыландыру 2,5 есе, 
жолдарды ж�ндеуді қаржыландыру 2,3 есе артқан. 
Тұрғын үй коммуналдық шаруашылығы са ла сын 
қар жыландыру 1,4 есеге, әлеуметтік қорғауды қар-
жыландыру 1,5 есеге к�бейген. 

«Облыстың әлеуметтік-экономикалық дамуы-
ның 2023-2027 жылдарға арналған кешенді жос-
парын инвестициялау к�лемі – 1,9 трлн теңге. Онда 
102 шара қамтылған. 2028 жылға дейін инвес-
тициялық жобалар пулы жасақталды. Оған 6,8 мың 
жұмыс орны құрылып, 870 млрд теңгеге 43 жоба іске 
асады. Оның ішінде биыл 1 604 жұмыс орнын 
ашатын 8 жоба іске асырылып жатыр», – деді 
Н. Ұранхаев.

2024-2025 жылдары су құбыры желілерінің 
19 жобасын салу жоспарда бар.

АБАЙ ОБЛЫСЫНЫҢ 
АДЫМЫ АЛШАҢ 

Абай облысыны� әлеуметтік-экономикалы� дамуында о� 'згеріс бар. Айма�ты� 2023-2027 
жылдар"а арнал"ан кешенді жоспарына сәйкес, биылды� 'зінде 1604 ж�мыс орнын ашылып, 
8 жоба іске асырылып жатыр. Одан б'лек, биыл '�ір хал�ын таза ауызсумен �амтамасыз ету 
ма�сатында 17 млрд те�геге 54 жоба іске асырылма�. 2024-2025 жылдары су ��быры 
желілеріні� 19 жобасын салу жоспарлан"ан. Б�л туралы Абай облысыны� әкімі Н�рлан :ранхаев 
айтты.

Атырауда биыл масаны т'рт т%рлі пре-
паратпен улап жатыр. Б�л туралы Атырау 
�аласы әкімдігі баспас'з �ызметі мәлім етті.

Масаны улау үшін AG Dezinfection Services 
ЖШС мердігер ретінде таңдалған. Серік тестік бас 
директорының орынбасары Гүлсара Ходжи-
бекова ның айтуынша, улау жұмыстары сағат 
21:00-ден соң жүргізіледі.

«Біз жыл сайын масаны улау препараттарын 
ауыстырып тұрамыз. Биыл фосладин, фослад 50, 
антиинсект, мистин деп аталатын т�рт препаратты 
қолданып отырмыз. Мұндай препараттардың 
адам денсаулығына әсері алдын ала зертханада 
тексеріледі. Содан соң ғана қолданылады», – 
дейді Гүлсара Ходжибекова.

Оның берген дерегінше, масаны улау 
жұмысына арнайы 25 маман, жел генераторы бар 
6 ГАЗель, 5 салқын тұман шығаратын генератор, 
3 ыстық тұмандатқыш генератор, 10 бүрку техни-
касы б�лінген.

«Біздің мамандар Атырау қаласындағы 
шағын аудандар мен саябақтарда, тұрғын үй алабы 
мен к�шелерде масаға қарсы у шашу жұмысын 
жүргізеді. Мұндай жұмыс шаһар маңындағы 
«Бірлік-1», «Бірлік-2», «К�карна», «Водников», 
«Ши рина», «Ақжайық», «Жұмыскер» елді мекен-
дерінде атқарылады», – деді Гүлсара Ходжибекова.

Еске сала кетелік, Атырауда биыл масаны 
улауға 50,4 млн теңге б�лінген. Uкімдіктің мәлі-
метінше, кестеге сәйкес масаны жою жұмыстары 
бірінші кезекте к�пқабатты тұрғын үйлердің 
жерт�лесі мен кіреберістерінде жүргізіледі. Бұдан 
кейін дезинсекция жұмыстары тұрғын үйлер 
алабы мен саябақтарды қамтиды.

«Тендерлік конкурстың жеңімпазы атанған 
AG Disinfection ЖШС-дан б�лінген үш бригада 
құрамында 25 маман мен 45 арнайы техника бар. 
Қазір арнайы мамандар роторлы бүріккішпен 
масаны улауды қолға алды. Биыл бұл мақсатқа 
жергілікті бюджеттен 50 млн 400 мың теңге б�-
лінді», – деп хабарлады Атырау қаласы әкімдігінің 
баспас�з қызметі.

АТЫРАУДА МАСАМЕН 
КҮРЕС БАСТАЛДЫ
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�зиза әжеміз 1938 жылдың 20 
шіл десінде Ташкент қаласында 
дүние есігін ашқан. 10-сыныпты 
бітірген соң, медучилищеге оқуға 
түседі. Оны абыроймен тәмамдап, 
зейнет жасына дейін медицина 
саласында қалтқысыз қызмет іс-
теді. 

�зиза әжемнің Құдай қосқан 
қосағы Шәкең ақсақал Тау-кен 
құт қарушылар б'лімінде коман-
дир болып жұмыс істеген. «Адам 
жанына араша болсақ» деп бір 
арманның тұлпарын мінген екі 
жас білім қуып жүріп, бірін-бірі 
тапқан. Ойлары жарасып, соның 
нәтижесінде асыл мұраттарына 
жеткен. Еңбекте еленіп, 'з орта-
сында «хансың» деп, «ханға лайық 
жансың» деп бағаланған. Алты 
бала 'сіріп, оларға ұлағатты тә-
лім-тәрбие беріп, қатарынан қал-
дырмай оқытып, тоқытқан. Бү-
гін де сол алты ұл-қыздан 20 не-
ме ре, 38 ш'бере бар.

�зиза әжем – отбасында да, 
жұмыста да адалынан тер т'гіп, 
айналасындағыларға нағыз үлгі 
бола білген жан. «Мен таңғы то-
ғыздан кешкі алтыға дейін ғана 
жұмыс істеймін. Қалған уақытта 
бала-шағамның ортасында бо-
луым керек» деп, қызметте жүр-
генінде ешбір жанға тіл қатпапты. 
Оқыс жағдай бола қалса, күн-түн 
демей, құрал-жабдықтарын асы-
нып, аттанып кете барған. Бұл – 
ата-анадан сіңген асыл қасиет. 

�зиза әжемнің «�зентай» деп 
еркелетіп 'ткен ата-енесінен ал-
ған тәрбиесі к'п. Ол жайында 'з 

естелігінде: «4тірік айтпауға, әр 
кезде с'зді тыңдауға, үлкендерге 
құр метпен, кішілерге ізетпен қа-
рау ға, үйге қонақ келсе, «нан 
қой саң да, күліп бер» деп үйретті. 
«Менің к'зім тірісінде үйреніп ал, 
мен дүниеден 'ткенде ағайынға 
басшылық етесің» деп айтатын. 
Ол кісі дүниеден 'ткенде т'рт 
қай ным да бойдақ еді. Сол т'рт 
баланы жолдасым екеуміз алып 
шықтық. Оқыттық, әскерге жі-
бер дік, үйлендірдік». 

Шәкең ақсақал мен �зиза 
әжем нің ағайын арасында беделі 
биік еді. Қай туысқан болсын, 
қайбір істе де осы кісілермен 
кеңес етін, ақыл сұрайтын. Бұл – 
адал еңбекпен 'рілген 'мірдің 
тартуы шығар. 

�зиза әжем қай кезде де жас-
тарға: «Жақсы оқып, әдепті бо-
лыңдар, әрбірің мамандық алың-
дар, сол мамандықты жақсылап 
меңгеріңдер. Ата-аналарыңның 
айтқанын істеңдер. Еш ата-ана 
баласына жамандық ойламайды. 
Жүректеріңді таза ұстаңдар» деп 
'сиет айтудан шаршамайтын. 
Артындағы ұрпағы сол 'сиетін 
үнемі санасында сақтап, 'мірде 
ту етер принциптеріне айнал-
дырары анық.

�зиза Тәжібаеваның екінші 
мәңгілік ғұмыры басталды. �зиз 
анамыз к'рмеген к'шесінен жа-
рылқасын. 

Жатқан жеріңіз жайлы, то-
пыра  ғыңыз торқа болсын!

Ысқақ ЕГЕМБЕРДИЕВ

МӘҢГІЛІК ЖҮРЕКТЕСІЗ, 
МЕЙІРМАН ӘЖЕ!

Аружан Д=РІБАЙ, Астанадағы 
Жоғары медициналық колледждің 

2-курс студенті:

ЗАМАНАУИ АВТОРЛАРДЫҢ 
ТІЛІ ТҮСІНІКТІРЕК

Соңғы оқыған шығармам – Жоэль 
Диккердің 2020 жылы детектив  жанрында  жарық к'рген «Загадка 
номера 622» романы. Швейцарияда 1940-50 жылдары болған 
қылмысты жарты ғасырдан кейін ашуға тырысқан роман 
кейіпкерінің іс-әрекеті, оқиға желісі 'те қызықты. Романды тіпті 
Forbes журналы 2021 жылы бестселлерлер қатарына жатқызған. 
4зім медицина саласында жүргендіктен, отандық шығармалардан 
Т'лен �бдіктің «Оң қол» повесть-әңгімесін айта аламын. 
Шығармадағы дәрігер мен пациент арасындағы сенімнің махаб-
батқа ұласқаны қызықтырғанымен, соңы 'кінішті аяқталғаны 
к'ңілімді түсірді.

Заманауи жазушылардың шығармалары 'те түсінікті тілмен 
жазылғаны қуантады. Мысалы, М.�уезовтің «Абай жолын» 
қарасақ, с'здерін оқу да, түсіну де қиын. Ал қазіргі шығарма лардың 
тілі 'те жеңіл әрі түсінікті.

Дильназ РАФАИЛОВА, Абай облысы 
Аяг)з ауданы Қарағаш ауылы 

Ж.Жабаев атындағы жалпы орта білім 
беретін мектептің түлегі:

САНАҢ КИНО КLРІП ОТЫРҒАН-
ДАЙ =СЕР АЛАСЫҢ... 

Чилилік жазушы Исабель Альен-
денің реализм жанрындағы «По ту 
сторону зимы» романын 'те қатты ұнатамын. 
Оқиғалар негізінен Америкада, Нью-Йоркте 'теді. Шығармада 
махаббат, жалғыздық сияқты сезімдер автордың тілімен керемет 
жеткізілген. �сіресе «Қыстың қақ ортасында мен 'з жүрегімде 
жаймашуақ жаз орнағанын түсіндім» деген с'йлем маған ерекше 
әсер еткенін айта кеткім келеді. Басты кейіпкер – Лусия есімді 
жалғызбасты әйел. Оның әрбір естелікті баяндауы маған ерекше 
сезімдерді сыйлай алды.  Оның бойынан нағыз әйелге тән образды 
к'ре алдым. Екінші кейіпкер – Ричард. Лусия екеуінің арасында 
махаббат болмаса да, ерекше қарым-қатынас пен сыйластық,  
қамқорлық бар. Роман ерекше композициялық желісімен 
қызықтырады.  Кітаптың әрбір с'зінің астарында ерекше үн, ой, 
түйін бар. Оқиғалар оқырман санасына ерекше жеткізілген. Оқи 
отырып, к'з алдыңа әдемі бейнелерді елестете аласың. Қыстың 
қалай 'ткенін, Америкадағы Рождество, махаббатқа құштарлық, 
катастрофалық жағдайлар – бәрі-бәрі әдемі сипатталған. Қысқаша 
айтқанда, санаң 'зі бір кино к'ріп отырғандай. 

Дариға СУЛИКОВА, Сүлеймен 
Демирел университеті журналистика 

факультетінің 1-курс студенті:

ЖҮРЕКТІ ЕЛЖІРЕТЕР ТУЫНДЫ
Соңғы және бірнеше қайтара 

о қ ы ғ а н  ш ы ғ а р м а м  –  � з і л х а н 
Нұршайықовтың «Махаббат, қызық мол 

жылдар» романы. Соғыстан кейінгі кезең, 
журналистика мамандығында оқитын бір топ 

жастың 'мірі мен қос ғашықтың махаббаты жайлы бұл кітап мені 
ә дегеннен-ақ баурап алды. Жүректі елжіретер туынды. �р оқыған 
адам 'зі үшін сабақ, тәлім-тәрбие алатын шығарма. 4зім кітапты 
алғаш рет 2021 жылы оқыдым. Бұл кітаптың жастар арасында 
енді-енді танылып келе жатқан сәті еді. Еш ойланбай кітап сататын 
дүкеннің бірінен сатып алдым да, бір демде оқып шықтым. Қазіргі 
таңда оқып жүрген кітаптарымның барлығы-дерлік – соңғы 5-6 
жылда жарық к'рген кітаптар. Бүгінде фикшн мен нон-фикшн 
жанрында жазылған кітаптар аса танымал. Кейінгі толқын 

жазушыларының бірі ретінде Джон Кехоны білемін. «Подсознание 
может все!» атты кітабы адам миының жұмысы, түпсана жайлы 
қызық ақпарат береді.

Іңкәр БЕКБОЛАТОВА, Еуразия 
ұлттық университеті журналистика 
факультетінің 1-курс студенті:

ДІНИ КІТАПТАРҒА 
ҚЫЗЫҒУШЫЛЫҒЫМ ЖОҒАРЫ

Ең сүйікті шығармам – «Махаббат 
қызық мол жылдар» романы. Роман 

қиын-қыстау заманда 'мір сүрген рухты 
студенттер жайлы баяндайды. Кітап Ерболдың ерлігімен, 
Меңтайдың тағдырымен қызықтырды. Ал заманауи жазушылардан 
Данияр Сүлейменовті айтар едім. К'п діни кітап жазған. Солардың 
ішіндегі «Рух», «�йелдерге 30 хадис» кітаптарын сүйсіне оқып 
шықтым. 

Эльнура СЕЙДАЛЫ, Астанадағы 
Жоғары медициналық колледждің 

1-курс студенті:

БАСҚА Б=ЛЕ – ТІЛДЕН
Бірінші  оқыған кітабым – 

Ф.Четиннің «Ғайбат» кітабы. Кітап-
тың ерекшелігі – тіл зинасын жасаудан 
тыяды. К'біміз осы ғайбаттың қаншалық 
ауыр нәрсе екенін біле тұра кейде с'здің 
тереңіне үңіле бермейміз. Кітапты оқи отырып, әр с'зді айтпас 
бұрын ойланатын боласыз. Артық с'з с'йлемеуге, орынды с'й-
леуге септігін тигізеді. Асыл дінімізде адамды неге ғайбаттауға 
болмайтынына жауап таба аласыздар.

=сем ҚҰДАЙБЕРГЕНОВА, Астанадағы 
Жоғары медициналық колледждің 

1-курс студенті:

ІСКЕРЛІК =ДЕБИЕТТІҢ 
ПАЙДАСЫ ЗОР

Жақында кәсіпкер Қуаныш 
Шонбайдың «Екінші болма»  атты 

кітабын оқып бітірдім. Қазіргі к'пшілік 
адамның бойында жалқаулық пен еріншектік 

басым. Кітапта жаман қасиеттен арылуға, бастаған істі соңына 
жеткізуге к'мектесетін амалдар мен кеңестер берілген. Адам үлкен 
жетістікке жету үшін 'зімен жұмыс істеп, психологиялық жағынан 
дамығаны дұрыс. Ал қазір осындай психологиялық кітаптардың 
к'птеп шығып жатқаны қуантады.

Түйін:

 Тағы бір байқағанымыз, манга мен комикске қызығатын 
жастарымыз да аз емес екен. Алайда бұлар к)біне орыс және ағылшын 
тілінде. Осыны естіп, «әттең, осындай дүниелерді неге қазақ тілінде 
шығармасқа?!» деген ой келді. Жастар «Халк», «Темір адам», 
«Lрмекші адам» комикстерінің орнына )зіміздің «Таусоғар», 
«Желаяқ», «Толағай» комикстерін оқып жүрсе қандай тамаша болар 
еді?! Шаң басқан архивтерден табылатын құнды кітаптарды неге 
жаңартып, жастарға қызықты етіп, бейімдеп ұсынбасқа? Сондай тың 
дүниені жарыққа шығарсақ, телефон экранына үңілмей, кітап бетін 
парақтар жас та к)бейер еді...

Аяжан ИСИНА,
Л.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық университетінің 

1-курс студенті

Роза Ба�ланова атында�ы 
«�а за� концерт» �йымына �арас-
ты Astana Musical мемлекеттік 
театры сахнала�ан «Роза Ба�-
лан ова» �ойылымы О�т�стік 
Корея да �ткен Daegu Internatio-
nal Musical Festival фестивалінде 
«#здік халы�аралы� мюзикл» 
номинациясын же�іп алды.

Аталмыш байқау – жыл сайын 
Оңтүстік Кореяның Тэгу қаласында 
әлемнің түкпір-түкпірінен театрлар 
мен шығармашылық ұжымдарды жи-
найтын беделді халықаралық мюзи кл 
фестивалі. Биыл ол 17-рет 'тті. Asta-
na Musical ұжымы оған алғаш рет 
қа тысты. �ртістер Кореяға Мәдениет 
және спорт министрлігінің қолдауы-
мен барды.

Қазақстандықтар бір марапатпен 
шектелмеді. Қойылымда басты 
кейіп кер Роза Бағланованың р'лін 
сомдаған актриса Зарина Макина 
үз дік әйел р'лі үшін жүлдеге ие бол-
ды. Ол Англия, Германия және Фран-
циядағы әріптестерінен басым түсті.

«Бұл – Қазақстан театр 'нерінің 
айшықты жетістігі. Astana Musical 
әртістері к'рермен қауымды талан-

тына тәнті етіп, әлем жұртшылығы-
ның қазақ мәдениеті туралы биік 
к'зқарас қалыптастыруына сеп 
болды. Мен елімізге жеңіс сыйлаған 
әртістерге алғыс айтамын және олар-
ды шын жүректен құттықтаймын. 
Олар ға сарқылмас шабыт пен жаңа 
шығар машылық биіктерді бағын-
дыру ды тілеймін», – деді Мәдениет 
және спорт министрі Асхат Оралов.

ОТАНДЫҚ ҚОЙЫЛЫМ 
ОЗЫП ШЫҚТЫ

«�азіргі  жастар кітап о�ымайды» деген пікірді 
ересектерден жиі естиміз. Б�л пікір �аншалы�ты 
д�рыс? Жастар расымен де, Шаханов 
айтпа�шы, «компьютербасты  жарты 
адамдар�а» айналып бара жатыр 
ма? 0лде олар о�итын д�ние 
б�рын�ы әдебиеттерден бас�аша 
ма? Осы с�ра�тар�а 
жауап іздеп, жастар 
арасында сауалнама 
ж�ргіздік.

ЖАСТАР

Й

не оқып жүр?не оқып жүр?
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